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سال پنجم/ شماره هفتاد و نه/ سه شنبه ۱۷ اردیبهشت ۱۳۹۸/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

گزارش

گره گشایی از مشاغل شهری
مدیرعامل ســازمان ســاماندهی مشــاغل شهری و 
فرآورده های کشاورزی شهرداری اصفهان معتقد است، 
دو ماموریت اصلی این سازمان، ســاماندهی مشاغل 
شهری و تامین نیازهای مردم از مزرعه تا سفره است. 
محمدمجیری، تاکید دارد، در خصوص ســاماندهی 
مشاغل شهری در شهر اصفهان، به دلیل استقرار نیافتن 
مناسب واحدهای صنفی مشکلاتی وجود دارد که باید 
اصلاح شده و بازنگری صورت گیرد. او به طبق بند ۲۰ 
ماه ۵۵ قانون شهرداری ها، اشاره می کند که شهرداری 

را مکلف می دارد، اگر شغلی به...

  گزارش

تلنگر فصل گردشگری
معیارها و اتفاق هایی که اینجــا در ایران رخ می دهد با 
هیچ  جای دیگری در دنیا همخوانی نــدارد. اینروزها 
اتفاق هــای عجیــب و غریــب تنها مختــص حوزه 
سیاســتگذاری و  تحریم  نیست، بلکه شــرایط بازار و 
حوزه گردشگری هم تفاوت های اساســی با سازوکار 
حاکم بر دیگر کشورهای جهان دارد. اردیبهشت فصل 
گردشــگری و خرده بازار اصفهان کــه حالا با خروش 
زاینــده رود باید خونــی تازه در رگ خشــکیده خود 
احساس کند گرفتار دست اندازهای عجیب و غریبی 

است. ظرفیت تمامی هتل ها، مسافرخانه ها و...
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0۲

ســنگ اصفهان بازار خارجی و داخلی خوبی ندارد؛ تحریم ها باعث عدم صادرات سنگ فراوری 
شده است و پول سنگ صادراتی را نمی توانیم دریافت کنیم. به غیر از تحریم، در داخل کشور هم 
ساخت و ساز مانند گذشته نیست و آن چنان هم نیازی به استفاده از سنگ دیده نمی شود؛ این 
عوامل سبب کاهش شدید فعالیت سنگبری ها و در پی آن تعطیلی واحدهای صنعتی این استان 
شده است. تمام اینها حاشیه هایی بود که امسال  نمایشگاه سنگ اصفهان را تحت تاثیر خود قرار 

داده بود؛
05

گزارش

نگاهی به حاشیه هایی که نمایشگاه امسال سنگ اصفهان را تحت تاثیر خود قرار داد؛
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نایب رئیس کمیسیون بهداشت مجلس با تاکید بر اینکه افراد جامعه باید دست از تنبلی 
بردارند وبرای بیمه شدن اقدام کنند گفت: دولت اعلام کرده که ده درصد هزینه های 
درمان را پرداخت می کند ولی این کافی نیست. محمد حسین قربانی، افزود: محبت های 
وزارت بهداشت ودرمان در حوزه خدمات رایگان زیادی است . هیچ جای دنیا درمان 
رایگان نیست و افراد بابت دریافت خدمات هزینه پرداخت می کنند؛ ولی در ایران توقعات 
زیاد است . قربانی افزود: افراد کم توان با ۲۰۰ هزارتومان در سال می توانند بیمه شوند . 

رئیس خانه معدن ایران گفت: عوامل بازدارنده صادرات، تحریم ها نیست و متاسفانه در کشور 
دیپلماسی اقتصادی نداریم که در این شرایط برندسازی سنگ نکرده ایم.محمدرضا بهرامن 
در نشست خبری نمایشگاه بین المللی سنگ، معادن و صنایع وابسته اصفهان، در خصوص 
برندینگ صنعت سنگ، اظهار کرد: متاسفانه صادرکنندگان ما برای انتقال پول به ایران مجبور 
به ثبت شرکت در کشورهای اطراف هستند و از این راه هزینه محصولات صادراتی خود را به 

کشور بازمی گرداند؛ با این وجود برخی بانک ها زیربار انتقال پول نمی روند.

  نوســان:نماینده مردم اصفهان در 
مجلس شورای اسلامی گفت: یکی از 
فواید رونق تولید ایجاد اشــتغال برای 
کارگر ایرانی است و یکی دیگر از فواید 
آن حل مشــکلات اقتصــادی مردم و 
بهبود وضعیت معیشــتی مردم است. 
بخش های حمایتی باید در جهت رفع 
موانع رونق تولید فعال شوند و به رونق 
گرفتن چرخه تولید و اقتصاد کشــور 

کمک کنند.
حمیدرضا فولادگر در همایش تجلیل 
از مقام کار و کارگر با اشــاره به شــعار 
اقتصادی ســال ۹۸، اظهــار کرد: باید 
توجه کنیــم که نامگــذاری هایی که 
در طول این چند ســال از سوی مقام 
معظم رهبــری در نظر گرفته شــده 
اســت همگی به بحث اقتصــاد توجه 
ویژه ای داشته اند و علت آن این است 
که بیشترین مشکلات کشور از ناحیه 
مســولین مســئله اقتصاد است. وی 
خاطر نشــان کرد: یکی از فواید رونق 
تولید ایجاد اشتغال برای نیروی انسانی 
ایرانی اســت و یکی دیگــر از فواید آن 
حل مشــکلات اقتصادی مردم و بهبود 
وضعیت معیشــتی مردم است. بخش 
های حمایتی بایــد در جهت رفع موانع 
رونق تولید فعال شوند و به رونق گرفتن 
چرخه تولید و اقتصاد کشور کمک کنند.

فولادگــر ادامه داد: مجلس شــورای 
اسلامی سعی کرده است که در بحث 
رونــق تولید یک خروجــی اقتصادی 
مناسب داشــته باشــد و نمایندگان 
مجلس معتقدند که در مبحث تولید 
قانون کــم نداریم و نیــازی به تدوین 
قوانیــن جدید نیســت و مجلس می 
خواهد که وقت خود برای قانون گذاری 
صرف نکند،  بلکه به این توجه کند که 
چرا قوانین موجود اجرا نمی شــود و 
یا اگر هم اجرا می شــود چرا ناقص یا 

ناصحیح اجرا می شود. 
وی اضافــه کرد: باید به دلیــل اینکه چرا 
برخی از قوانیــن اقتصادی اجرا نشــده 
اســت بپردازیم و در این زمینه از نظرات 
کارشناسی بهره مند شویم. مجلس می 
خواهد تا با قانونگذاری های مناســب و 
نظارت دقیق فضای کسب و کار در اقتصاد 
ایران را بهبود ببخشد و اتاق بازرگانی، اتاق 
تعاون و اتاق اصناف در این زمینه مجلس را 
یاری می کنند و با بررسی ۲۸ مولفه کسب 
و کار به بررسی فضای کسب و کار در ایران 

می پردازند.
نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه بزرگ ترین مشکل 
تولید کنندگان نوسانات شدید در قیمت 
مواد اولیه اســت، گفت: تعدد بخش نامه 
ها و تصمیم های دولتی در زمینه کسب 
و کار باعث شده است تا اقتصاد کشور در 
مواردی با مشکل مواجه شود. تسهیلات 
بانکی مناســبی برای تولید کنندگان در 

سال ۹۸ در نظر گرفته شد.
فولادگــر تصریح کرد: از رتبــه خوبی در 
کسب و کار جهانی برخوردار نیستیم 
و بهترین رتبه ما در سال های اخیر در 
فضای کسب و کار در میان ۱۸۰ کشور 
جهان ۱۱۸ بوده است. از فضای کسب و 
کار مناسبی در میان کشور های جهان 
برخوردار نیستیم. دسترسی به انرژی، 
فضای آغاز کسب و کار، نوع ارتباطات 
بانکی و نظام اقتصادی از شاخصه های 
مهم تعیین رتبه فضای کسب و کار در 

جهان است.

دیپلماسی اقتصادی نداریمتوقعات در ایران زیاد است
رویداد

 گزارش

پانزدهمین  گذشت،  که  ای  هفته  در 
و  معادن  سنگ،  بین  المللی  نمایشگاه 
درمحل  پنجشنبه  روز  وابسته  صنایع 
برگزاری نمایشگاه های استان اصفهان 
نمایش  ویترین  تا  یافت  گشایش 
شرکت   7۰ از  بیش  توانمندی های 
داخلی و خارجی را در 6 هزار مترمربع 
فضای بسته نمایشگاهی و ۵۰۰ مترمربع 
هرچند  باشد.  مجموعه  این  باز  فضای 
سایه تحریم های بین الملی بر سر این 
نمایشگاه سنگینی می کرد و جای خالی 

شرکت های بین المللی در ؛

استمرار تابستانی 
زاینده رود صحت ندارد

در روزهای اخیر خبری مبنی بر استمرار 
جریان آب در زاینده رود تا پایان تابستان 
حفاظت  معاون  که  شد  شنیده  امسال 
منطقه ای  آب  شرکت  بهره برداری  و 
این خصوص  در  توضیح  به  را  اصفهان 
جلسه  آخرین  طبق  بگوید  تا  واداشت 
زاینده رود  حوضه  هماهنگی  شورای 
برنامه جریان زاینده رود تا ۲۰ خردادماه 
است و هنوز جلسه ای برای تداوم جریان 

آب تا پایان تابستان برگزار نشده است.
سد  حجم  درصدی   4۰ کاهش  از  او 
درازمدت  متوسط  به  نسبت  زاینده رود 
 ۲۱66 را  بارش ها  میزان  و  داد  خبر 

متوسط  به  نسبت  که  دانست  میلیمتر 
درازمدت 6۱ درصد افزایش داشته است. 
او شرایط تامین آب شرب در تابستان را 
بحرانی ندانست و درباره برخی صحبت ها 
مبنی بر اینکه زاینده رود تا پایان تابستان 
۹۸، جاری خواهد ماند، اظهار کرد: طبق 
آخرین جلسه شورای هماهنگی حوضه 
زاینده رود برنامه جریان زاینده رود تا ۲۰ 
خردادماه است و برای هرگونه تغییر در 
این زمان، الزاماً تصمیم گیرنده این شورا 
در وزارت نیرو است. این در حالیست که 
نماینده مردم اصفهان در شورای عالی 
استان  ها با بیان این که شرایط زاینده 
رود علیرغم بارندگی  های اخیر مناسب 
نیست، بر تخصیص حق آبه کشاورزان 
اصفهانی تاکید کرد و گفت دولت نسبت 
اهتمام  آنها  خسارت های  پرداخت  به 

بیشتری داشته باشد. 

کمک ۱۲میلیارد تومانی
اصفهانی ها به سیل زدگان

اصفهانی ها که در کنترل و مدیریت مواقع 
بحرانی و دشوار سابقه درخشانی دارند و 
این را می شود از سابقه حضور درخشان 
و  تحمیلی  جنگ  سال  هشت  در  آنها 
پیشتازی شان در برپایی و فعالیت انجمن 
ها و موسسات خیریه دانست، برای کمک 

به سیل زدگان سیل اخیر هم که موجب 
بی خانمانی و ایجاد شرایط بحرانی برای 
شد،  هموطنانمان  از  زیادی  جمعیت 
مدیرکل  راستا  این  در  بودند.  پیشتاز 
دومین  عزیمت  از  امداداصفهان  کمیته 
میلیارد   ۱۲ کمک های  بزرگ  کاروان 
تومانی مردم اصفهان، متشکل از ۸ تریلر 
و کامیون به استان های سیل زده لرستان 
و خوزستان خبر داده و گفته این محموله 
شامل کانکس، مواد غذایی، آب معدنی، 
اقلام  و  موکت  فرش،  منزل،  لوازم 
بهداشتی بود که با هشت دستگاه تریلر و 

کامیون عازم مناطق هدف شد.
کمک های  انتقال  روش  به  اشاره  با  او 
مردم به سیل زدگان هم گفت کمک های 
امداد  متمرکز کمیته  به  حساب  نقدی 
کشور واریز و از آنجا به مناطق سیل  زده 
اختصاص می  یابد و کمک  های کالایی 
نیز با تجمیع در مرکز استان و پس از 
ارسال  هدف  مناطق  به  بندی  دسته 

می شود.

امتیاز ویژه 
صندوق ضمانت صادرات 

صادرات  ضمانت  صندوق  عامل  مدیر 
برای  صندوق  این  آمادگی  از  ایران 
افزایش سطح پوشش خدمات تا سقف 
برای  جاری  سال  در  دلار  میلیارد  یک 

صادرکنندگان اصفهانی خبر داد و گفت: 
از مهمترین استراتژی های وزارت  یکی 
کشورهای  به  صادرات  توسعه  صمت 
همسایه است و در سال گذشته سهم 
تنها  و  ناچیز  بسیار  بازار  این  از  ایران 
۲.۵ درصد بود. افروز بهرامی با معرفی 
برای  صندوق  این  حمایتی  خدمات 
اصفهان  استان  سهم  صادرکنندگان، 
در سال گذشته از صادرات 44 میلیارد 
دلار  میلیارد   ۲.66 تنها  کشور  دلاری 
دانست و گفت که اصفهان رتبه ششم 
صادرات در کشور را داراست. او با بیان 
اینکه صادرکنندگان و فعالان اقتصادی 
این استان طی ۱۰سال گذشته تنها ۲۲۱ 
میلیون دلار از خدمات پوشش بیمه ای 
صندوق ضمانت صادرات استفاده کرده 
اند و در این مدت صندوق خسارت ۳۸ 
میلیون دلار به صادرکنندگان پرداخته 
حال  در  متاسفانه  کرد:  تصریح  است، 
با  استان  صادرکننده   ۳۹ تنها  حاضر 
صندوق تعامل دارند. رئیس اتاق بازرگانی 
اصفهان هم در همین راستا گفته صنایع 
استان در سال های گذشته از ظرفیت 
های خالی بسیاری برخوردار بودند و اگر 
مالی  تامین  و  ایجاد  مناسبی  بازارهای 
درستی برای این صنایع انجام می شد، 
شاهد استفاده حداکثری از ظرفیت های 
تولیدی این واحدها و در نتیجه افزایش 
اشتغال و ارتقاء سطح معیشت شهروندان 
اینکه مقرر  بیان  با  او  در استان بودیم. 
شده که این بانک ها دست کم بر مبنای 
نسبت ملی ۸۲ درصد، نسبت به پرداخت 
تسهیلات در این استان تامین مالی کند، 
افزود: تامین مالی صنایع و بخش های 
و  تر  تحریم سخت  در شرایط  تولیدی 
تجاری  های  طرف  با  مستقیم  تجارت 
بنابراین  است،  دار محدودتر  شناسنامه 
هیچ راهی جز توجه به صادرات غیر نفتی 

و حمایت از صادرکنندگان نداریم.

پمپ بنزین های شلوغ
مسئله گرانی بنزین دیگر رویدادی بود که 
در هفته اخیر سرتاسر کشور را تحت تاثیر 
قرار داد و اگرچه بارها از سوی مسئولان 
تذکیب شد، اما همچون موراد مشابهی 
که شیوع نگرانی در جامعه موجب بروز 
رفتارهای اینچنین می شود، بسیاری از 
مردم را به صف های شلوغ پمپ بنزین 
ها کشاند. خبر گرانی بنزین که از افزایش 
خبر  تومان  تا سقف ۲۵۰۰  آن  قیمت 
می داد باعث شد تا برخی از نمایندگان 
مجلس هم به گران شدن بنزین واکنش 
نشان داده و آن را فشار مضاعفی بر دوش 
مردم در بحبوحه گرانی های اخیر بدانند. 
مجموعه این واکنش ها موجب شد تا نرخ 
بنزین تا کنون تغییری نکرده و با افزایش 

قیمت روبرو نشود.

کمبود ظرفیت اقامتی برای گردشگران بهاری، ضرورت ایجاد زیرساخت های لازم را به مسئولان یادآوری می کند؛

تلنگر فصل گردشگری
اشتغال 

از فواید رونق تولید

معیارها و اتفاق هایی که اینجا در ایران رخ می دهد با هیچ  جای دیگری در دنیا همخوانی ندارد. 
اینروزها اتفاق های عجیب و غریب تنها مختص حوزه سیاستگذاری و  تحریم  نیست، بلکه شرایط 
بازار و حوزه گردشگری هم تفاوت های اساسی با سازوکار حاکم بر دیگر کشورهای جهان دارد. اردیبهشت فصل 
گردشگری و خرده بازار اصفهان که حالا با خروش زاینده رود باید خونی تازه در رگ خشکیده خود احساس کند 
گرفتار دست اندازهای عجیب و غریبی است. ظرفیت تمامی هتل ها، مسافرخانه ها و اقامتگاه های بوم گردی استان 
کاملا تکمیل شده و امکان رزرو جا حتی از طریق ثبت نام های اینترنتی برای گردشگران وجود ندارد. مسئله ای که 
یک بار دیگر اهمیت کمبود مقدمات پذیرایی از گردشگران در اصفهان و ضرورت ایجاد زیرساخت های لازم برای 

این مهم را به مسئولان این شهر یادآوری می کند. 

گزارش
گروه  شهری

Is fahan

هنوز جلسه ای برای تداوم جریان آب تا پایان تابستان برگزار نشده است

در ادامه ترویج فرهنگ مصرف بهینه آب انجام شد؛

 نوسان: در نشست انجمن خیرین 
مدیران شرکت  و  معاونین  با  اصفهان 
آب وفاضلاب استان اصفهان چگونگی  
فعالیت انجمن خیریه فرهنگ مصرف 

بهینه آب و احیاء زاینده رود اعلام شد.
حسین مولایی یکی از اعضای انجمن 
و  آب  بهینه  مصرف  فرهنگ  خیریه 
احیاء زاینده رود گفت: در حال حاضر 
بخش  در  دارای 4۰۰ خیریه  اصفهان 
های مختلف دارد اما با تاکید استاندار 
به مصرف بهینه آب توسط تمام بهره 
برداران، انجمن خیریه فرهنگ مصرف بهینه آب و احیاء زاینده رود تشکیل شد. وی 
افزود: در چند سال اخیر بخش  فلات مرکزی کشور  به دلیل وقوع پدیده خشکسالی 
با چالش های بسیاری روبرو گردید بطوریکه بخش شرب ،کشاورزی ،صنعت و محیط 

زیست در این منطقه دستخوش تحولاتی شد
مولایی، تشکیل گروههای مردمی را بسیار موثر در نهادینه سازی مصرف بهینه آب 
برشمرد و اعلام کرد:با ایجاد انجمن خیریه فرهنگ مصرف بهینه آب و احیاء زاینده 
رود می توان به صورت تخصصی برنامه هایی به منظور فرهنگ سازی مصرف صحیح 

آب در جامعه ایجاد کرد.
این عضو انجمن خیریه فرهنگ مصرف بهینه آب و احیاء زاینده رود با اشاره به اهداف 
تشکیل این خیریه گفت: پیگیری کارشناسانه مصرف بهینه آب در بخش  شرب ، 
صنعت و کشاورزی ،تلاش برای فراهم آوردن بستر فرهنگی لازم به منظور جلوگیری 
هدر دادن آب و در نهایت با تعامل با مسولان و کارشناسان تدابیری جهت جاری 

شدن دائمی رودخانه زاینده رود در نظر گرفته شود.
وی برگزاری نشست های هم اندیشی با کارشناسان و اساتید را یکی از راههای 
ارائه  با  افزود:  و  برشمرد  در جامعه  آب  بهینه  فرهنگ مصرف  ترویج  چگونگی 
دستاوردهای علمی اساتید، می توان زمینه های مصرف درست آب را درجامعه فراهم 
نمود ونیز استفاده از فضای مجازی بسیار موثر در ترویج فرهنگ مصرف بهینه آب 

میان اقشار مختلف جامعه می باشد.
مولایی همکاری با رسانه های گروهی را بسیار حائز اهمیت دانست و خاطر نشان 
ساخت:نمی توان از نقش رسانه های گروهی در فرهنگ سازی مصرف بهینه آب 
چشم پوشی کرد بنابراین باید از این ظرفیت در راستای  فرهنگ مصرف بهینه آب و 

احیاء زاینده رود به خوبی استفاده کرد.
در ادامه این نشست معاون امور مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان  اعلام کرد:در حال حاضر میانگین سرانه مصرف آب شرب در کشور حدود 
۲۵۰ لیتر در شبانه روز است در حالیکه این رقم در استان اصفهان ۱۵4 لیتر در 

شبانه روز می باشد .
رضایی افزود: شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان با رویکردی که در نظر گرفته 
درصدد است میزان مصرف سرانه آب شرب را به ۱۲۰ لیتر در شبانه روز کاهش دهد.

وی به اقداماتی که پیرامون ترغیب مشترکین به مصرف صحیح آب می شود 
پرداخت و تصریح نمود:شنا سایی و تشویق مشترکین کم مصرف ،شناسایی و جریمه 
مشترکین پر مصرف، چاپ و توزیع هشدار های پر مصرف همراه با قبض آب بهاء 
به مشترکین با مصرف بیش از ۲۰ متر مکعب در ماه و برگزاری جلسات توجیهی 
مشترکین با موضوع مدیریت مصرف بهینه آب از مهمترین اقدامات در راستای ترویج 

مصرف بهینه آب بوده است.

آغاز فعالیت انجمن خیریه 
فرهنگ مصرف بهینه آب

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران تاکید کرد:

 نوسان :بانک قرض الحسنه مهر ایران 
در طول ۱۰ سال فعالیت خود، حدود 
پرداخت  تسهیلات  فقره  هزار   ۳۵۰
کرده و در سال ۹7 به یک میلیون و ۳۰۰ 
هزار نفر بالغ بر ۱۳ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات قرض الحسنه پرداخت نموده 
است که البته پرداخت ۱۰ هزارمیلیارد 
تومان برای حدود یک میلیون نفر پیش 

بینی گردیده بود.
مرتضی اکبری، مدیرعامل بانک قرض 
الحسنه مهر ایران در نشستی با اصحاب رسانه در اصفهان، رشد منابع این بانک در 
سیستم بانکی را کم نظیر خواند و پرداخت یک هزارو۲۳۰ فقره تسهیلات در سال 
۹7 را حاکی از رشد 7۰ درصدی تسهیلات عنوان کرد. وی با اشاره به قرارداد با کمیته 
امداد برای پرداخت تسهیلات اشتغال و معیشت با رویکرد توانمندسازی مددجویان، 
از پرداخت 6۰۰ میلیارد تومان به ۱۰۰هزار نفر خبر داد. وی قرارداد با بنیاد برکت 
و پرداخت تسهیلات اشتغال روستائیان به ۱۰ هزار نفر و قرارداد با بنیادمسکن 
بمنظور پرداخت ۱۵۰ میلیارد تومان تسهیلات مقاوم سازی مسکن روستایی، 
۳ هزار فقره تسهیلات به سیلزدگان را برشمرد. بانک قرض الحسنه مهرایران نیزدر 
راستای مشارکت های اجتماعی، یک میلیارد تومان کمک بلاعوض به هموطنان 
سیلزده و ساخت 6 واحد خانه بهداشت و مدرسه در کرمان و ۲ مدرسه در سیستان و 

بلوچستان را عهده دار شده است.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهرایران گفت: پرداخت ۲4 هزار فقره تسهیلات 
ازدواج به مبلغ ۱۵ تا ۳۰ میلیون تومان برای بانک در سال جاری تعریف شده است. 
اکبری، استان اصفهان در حوزه جذب منابع را دومین استان بعد از تهران اعلام کرد. 
این درحالی است که رشد منابع در سال ۹6 حدود 4۰ تا 4۵ میلیارد تومان بوده و از 
رشد میانگین کشوری کمتر بوده است. وی در ادامه، مانده قرض الحسنه در اصفهان 
را یک هزاروصد میلیارد تومان بیان کرد و از پرداخت 7۲ هزار فقره تسهیلات به مبلغ 
۱۰ هزار میلیارد تومان در سال ۹7 در استان اصفهان خبر داد. وی در پاسخ به این 
پرسش که با توجه به شرایط رکود تورمی حاکم در کشور و اینکه تسهیلات قرض 
الحسنه بانک عمدتا در حوزه معیشت مددجویان و اقشار کم درآمد است و چندان 
تاثیری در رشد و توسعه تولید و کارآفرینی در سطح کلان ندارد، به خبرنگار نوسان 
گفت: گردش نقدینگی کشور ۲هزار هزار میلیارد تومان است که از این مبلغ، ۳۰هزار 
میلیارد تومان به بانک های قرض الحسنه تخصیص می یابد و تسهیلات قرض الحسنه 
نمی تواند تاثیری بر حجم نقدینگی و تشدید تورم داشته باشد. وی خاطرنشان کرد: 
ما پولی از بانک مرکزی استخراج نمی کنیم. از طرفی معوقات ما بسیار اندک است و 
برخلاف دیگر بانک ها که برای معوقات به اضافه برداشت متوسل ست، اضافه برداشت 

نمی کنیم، از طرفی سقف وام های ما ۲۰ تا ۳۰ میلیون تومان است. 

ارائه تسهیلات با هدف
توانمندسازی و ایجاد اشتغال

 نوسان:  معاون اقتصــادی استاندار اصفهان 
گفت: در تلاش هســتیم با احداث دو شهرک 
پوشاک در اصفهان و کاشــان، ۲۰۰ هزار شغل 

ایجاد کنیم.
سید حسن قاضی عســگر اظهار کرد: ظرفیت 
گردشگری استان اصفهان به خصوص در شمال 
و غرب استان بسیار بالاست و باید با شکوفا کردن 
آن به رشد اقتصادی منطقه کمک کرد و همزمان 
مشکلات صنعت فعال اســتان را حل کرد. وی 
افزود: شــهرک فرودگاهی در اصفهان یکی از 

طرح های بزرگ مدنظر است که با سرمایه گذاری 
خارجی در پی ایجاد آن هســتیم تا با آن حوزه 
گردشگری را رونق و گسترش دهیم و همجواری 
با یزد و شیراز فرصت خوبی برای رقابت و سرمایه 
گذاری در راســتای رونق گردشــگری استان 

اصفهان و ایران است. 
وی تصریح کرد: با این کارها باید شاخص بیکاری 
استان که در سطح غیرقابل قبولی هست متعادل 
کنیم و اشتغال مولد و پایدار را برای جوانان ایجاد 
کنیم، حوزه گردشگری و صنعت توانایی خودکفا 

شدن را در اشتغال جوانان دارد.
وی به صنعت نساجی اشــاره کرد و گفت: این 
صنعت نیز پتانســیل بالایی دارد و می توان به 
اشتغال بالایی رســید و بر همین اساس طرح 
ایجاد ۲ شهرک پوشاک را در اصفهان و کاشان 
داریم، که امیدواریم ۱۰۰ هزار در اصفهان و ۱۰۰ 
هزار شغل در کاشان ایجاد شود. این کار با حمایت 
سرمایه گذاران امکان پذیر است و یکی از اهداف 
بزرگ در حوزه اشــتغال، جذب ســرمایه گذار 

داخلی و حتی خارجی برای اشتغال پایدار است.

معاون اقتصادی استاندار اصفهان مطرح کرد:

ایجاد شهرک پوشاک در اصفهان و کاشان
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 ۱4 منطقه  شهردار  نوسان:    
منطقه  گفت:  اصفهان  شهرداری 
۱4 تا پایان سال ۹۸ دیگر از نظر 
زیرساخت عمرانی محروم نخواهد 
 ۲ خط  همچون  پروژه هایی  بود، 
قطار شهری از جمله پروژه های این 
منطقه است و با 6 ورزشگاه یکی 
بیشترین  که  می شود  مناطقی  از 

ورزشگاه را دارد.
علی شمسی در نشست خبری با اصحاب 
رســانه اظهار کرد: منطقه ۱4 در شمال 
شرقی شهر اصفهان با مســاحت هزار و 
۹۳۸ هکتار قــرار دارد، در منطقه ۱4 با 
۱۲ محله روبرو هستیم و عمان سامانی 
را می توان محله ای با بیشــترین تراکم 

جمعیتی دانست.
مدیر منطقه ۱4 شــهرداری اصفهان با 
بیان این که در سال ۹۵ بحث حذف کلمه 
محروم بودن از این منطقــه را در اولویت 
کار قرار دادیم، افزود: در ســال ۹۸ شاهد 
رشد این منطقه هستیم، منطقه ۱4 به 
یک کارگاه بزرگ تبدیل شــده اســت، 
پروژه هایی همچون خط ۲ قطار شهری 
از جمله پروژه های این منطقه است؛ توجه 
به کمبود سرانه های فرهنگی، اجتماعی، 
بهداشتی، آموزشــی، درمانی و هتل در 
کنار حرم حضرت زینب را می توان در این 

منطقه اشاره کرد.
مدیر منطقه ۱4 شــهرداری اصفهان با 
اشاره به این که مدیریت شهری اصفهان 
بر انجام فعالیت های عمرانی منطقه ۱4 
ما را متحول کرده است، خاطرنشان کرد: 
منطقه ۱4 در پایان سال ۹۸ دیگر از نظر 
زیرساخت عمرانی محروم نخواهد بود و 
با 6 ورزشگاه یکی از مناطقی می شود که 
بیشترین ورزشگاه را دارد. وی خاطرنشان 
کرد: شعار رسیدن به شهروندی فرهنگی 
را در ســال ۹7 در اولویت کاری خود قرار 
داده و در همین راستا بیش از ۱۸۰ عنوان 
برنامه فرهنگی داشــتیم که منطقه ۱4 
یکی از پربرنامه ترین مناطق برای جذب 

شهروندان بوده است.
شمســی تأکید کرد: منطقه ۱4 محروم 
نیســت بلکه عقب نگه داشــته شــده 
بود، جوان ترین معاونــان در منطقه ۱4 
شهرداری اصفهان مشغول به کار هستند؛ 
ایجــاد و افتتاح ایــن پروژه های عمرانی 
منطقه ۱4 در ســال ۹۸ درصد زیادی از 
محرومیت ها در حوزه زیرســاخت های 
شهری را از بین خواهد برد. مدیر منطقه 
۱4 شهرداری اصفهان همچنین تصریح 
کرد: هر آســیبی در هر نقطه ای از شهر 
اصفهان باعث آسیب پذیری سایر مناطق 
خواهد شد، آســیب های منطقه ۱4 را 
در ســال ۹۹ یا تا پایان این دوره مدیریت 

شهری به پایان خواهیم رساند.
وی در رابطــه با هزینه های ســاخت و 
ســازهای اطراف حرم حضــرت زینب 
گفت: یک تفکر و ذهنیتی برای ساخت و 
سازهای اطراف حرم حضرت زینب ایجاد 
شــده که کاملاً اشتباه اســت، این حرم 
در محدوده محله ارزنــان قرار گرفته که 
خود بقعه و طراف آن 4 هکتار است، برای 
سفت کاری بقعه، ساخت چند شبستان و 
پارکینگ و مسجد حضرت رسول ریالی از 
درآمدهای شهری در این 4 هکتار هزینه 
نمی شود، کل هزینه ها توسط اداره اوقاف و 
خیران انجام می شود و شهرداری اصفهان 

هیچ هزینه ای برای اداره اوقاف نمی کند.
شمسی در ادامه بیان کرد: در محله عمان 
ســامانی بیش ترین ریزدانه را داریم که 
در سال های قبل شــکل رفته است، در 
مجموع در منطقه ۱4 شهراری اصفهان 
4۵۰ هکتار بافــت فرســوده داریم که 
ساخت و سازهای نامناسب در آن شکل 

گرفته است.

مدیر عامل سازمان پارکهای شهر اصفهان با بیان اینکه سال گذشته با وجود بارش باران 
در فصل بهار، خشکی رودخانه موجب از دست رفتن ذخیره آب چاه ها شد، تصریح کرد: 

در سال ۹7 اقداماتی برای استفاده از پساب تصفیه شده در چرخه فضای سبز انجام شد.
 فروغ مرتضایی نژاد، افزود: این اقدامات موجب شــد تا بخشــی از پساب سپاهان شهر 
تصفیه و برای آبیاری فضای سبز استفاده شود. وی تاکید کرد: امسال برنامه ریزی ها برای 

دریافت بیشتر پساب تصفیه شده در دستور کار قرار دارد.

معاون مالی و اقتصادی شهردار اصفهان گفت: ۵۰۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت برای 
فاز دوم خط دو قطار شهری اصفهان و ۲۰۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت برای خط ویژه 
اتوبوس های تندرو در نظر گرفته شــده که در خردادماه سال جاری منتشر خواهد شد.

مرتضی طهرانی با اشاره به تاریخ انتشــار اوراق مشارکت تصریح کرد: برای تعیین تاریخ 
انتشار اوراق مشارکت مذاکراتی با صندوق های تامین مالی انجام شده  است و تا خردادماه 

منتشر خواهد شد.

انتشار اوراق مشارکت در خردادماه 98دریافت پساب تصفیه شده در دستور کار

گزارش

گزارش

توسعه جایگزین 
محرومیت

شهردار اصفهان مطرح کرد:

 در سال جاری چه پروژه های عمرانی 
در دستور کار سازمان است؟

امسال سازمان ساماندهی مشاغل  بودجه 
شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری 
اصفهان ۱۰۰ میلیارد تومان است که 7۰ 
درصد آن به بخش عمرانی اختصاص یافته 
است. بعضی پروژه ها در سال گذشته کلید 
خورده و باید امسال به اتمام برسد، یکی 
از پروژه های بزرگ با وسعت ۱4.۵ هکتار، 
بازار گل و گیاه مرکزی اصفهان در محل باغ 
تندرستی است که احداث آن تاکنون حدود 
4۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته و تا پایان 
سال روند اجرای پروژه را به پیشرفت قابل 

توجهی خواهیم رساند.
این بازار در بخش های بازار گل و گیاه، گیاهان 
زینتی  ماهیان  و  زینتی  پرندگان  دارویی، 
طراحی شده که پس از احداث یک تفرجگاه و 

بازار بی نظیر در کشور خواهد بود.

مشاغل  ساماندهی  برای  امسال   
شهری چه برنامه ای دارید؟

در حال حاضر فعالیت حدود ۸۰ هزار واحد 
صنفی پروانه دار در شهر اصفهان نسبت به 
جمعیت آن بسیار زیاد است در واقع به ازای 
هر ۲6 نفر یک واحد صنفی خرده فروشی 
در این شهر دایر شد که این میزان بسیار بالا 
است و باید فکری اساسی برای واحدهای 
صنفی زیادی که در شهر اصفهان ایجاد شده، 

انجام شود.
در شهر اصفهان ۱4 رسته صنفی آلاینده 
برای ساماندهی در اولویت قرار دارد و باید 
به خارج و یا حریم شهر انتقال پیدا کنند. از 
این رو با توجه به مزاحمت های واحدهای 
صنفی موزاییک سازی با همکاری منطقه دو 

شهرداری در حال انتقال این واحدها به خارج 
برای ساماندهی مشاغل،  از شهر هستیم. 
دست همکاری به سمت صنوف و رؤسای 
اتحادیه ها دراز می کنیم تا به نتایج خوبی 
دست پیدا کنیم. اعتقاد داریم که شهرداری با 
ایجاد تسهیلات باید انگیزه لازم را در صنوف 
برای  خصوصی  بخش  گذاران  سرمایه  و 
ساماندهی مشاغل و رونق فضای کسب و کار 

ایجاد کند.

 نیروگاه خورشیدی در میدان مرکزی 
میوه و تره بار با چه هدفی و چه زمانی 

احداث می شود؟
پایان سال گذشته در میدان مرکزی میوه 
و تره بار برای ایجاد نیروگاه خورشیدی بر 
روی سقف تالار ۲6 این میدان اقدام شد تا 
با مشارکت بخش خصوصی محقق شود. 
ایجاد نیروگاه خورشیدی ۵۰۰ کیلو واتی بر 
روی سقف تنها یک تالار در میدان مرکزی 
میوه و تره بار اصفهان برای نخستین بار در 
بین کلانشهرهای کشور اتفاق می افتد که 
شهرداری در این راستا وارد عمل شده است. 
مقدمات اولیه احداث این نیروگاه انجام و پس از 
اعلام فراخوان و بررسی صلاحیت متقاضیان، 
و  سرمایه گذاری  سازمان  قرارداد  منتظر 
مشارکت های مردمی شهرداری اصفهان با 

سرمایه گذار بخش خصوصی هستیم.
به هر حال اصفهان قطب مرکز کشور است و 
روزانه از جنوب و شمال کشور آبزیان زیادی 
توسط فعالان این بخش به میدان مرکزی میوه 
و تره بار آورده و از آنجا توزیع خرد در سطح 
شهر، استان اصفهان و حتی سایر استان های 
کشور انجام می شود، از این رو مجموعه ای زیبا 

در این میدان احداث خواهد شد.

 قرار بود در میدان مرکزی میوه و 
تره بار سوله هایی به صنف خوارو بار 
اقدام  این  فروشان شهر واگذار شود، 

محقق شد؟
البته در میدان مرکزی میوه و تره بار اصفهان 
چند پروژه در حال اجرا است. در لاین های 
یک، دو، سه، چهار و پنج خوارو بار، تعداد 
4۵ سوله وجود دارد که ۲7 سوله آن مصوبه 
شورای شهر را دریافت کرده، فراخوان آن 
اعلام شده و تا ۲۰ روز آینده تحت عنوان 
»مجتمع صنفی خوارو بار و خشکبار اصفهان« 

آماده واگذاری به این صنف است.

 صنف خوارو بار فروشان از احداث این 
مجتمع استقبال کرده اند؟

به  البته  شده  واقع  استقبال  مورد  بله، 
لحاظ قانونی و طبق بند ۲۰ ماه ۵۵ قانون 
شهرداری ها، شهرداری مکلف است اگر شغلی 
به لحاظ صوتی، آلایندگی یا مزاحمت های 
ترافیکی، برای شهر و شهروندان مزاحمت 
ایجاد کند، نسبت به جا به جایی آنها اقدام 
کند. با توجه به اینکه در خیابان های صارمیه، 
ولی عصر و عبدالرزاق کامیونت های زیادی در 
طول روز در حال تخلیه بار هستند که برای 
تردد شهروندان مشکل ساز است، از این رو 
برای انتقال خوارو بار و خشکبار فروشان به 
محل در نظر گرفته شده در میدان مرکزی 
میوه و تره بار، مذاکراتی با رییس اتحادیه آن 

انجام شده است.
شرطی که در واگذاری غرفه ها به واحدهای 
این صنف مورد تاکید قرار گرفته این است 
که در این ارتباط مزایده ای برگزار، اتحادیه 
واحد صنفی متقاضی دارای پروانه کسب را 
به سازمان معرفی کند، پس از آن مکان فعلی 

متقاضی بازدید و مصادیق مزاحمت رؤیت 
شود پس از تایید در قرارداد ذکر می شود که 
واحد صنفی در محل فعلی باید ظرف شش ماه 
تا یکسال به طور کامل تعطیل شود، در غیر این 
صورت قرارداد منعقد شده، فسخ خواهد شد. 
به اذعان رییس اتحادیه خوارو وبار و خشکبار 
فروشان شهر اصفهان، »مجتمع صنفی خوارو 
بار و خشکبار اصفهان« در آینده ای نزدیک 

قطب خواروبار کشور خواهد شد.

 امسال عملیات احداث بازار کوثر ۱۵ 
به اتمام می رسد؟

کوثر شماره ۱۵ در شهرک شهیدکشوری 
تاکنون ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته 
و با توجه به سیاست های سازمان در صدد 
بهره برداری آن با مشارکت بخش خصوصی 
هستیم در این راستا فراخوان اعلام شده تا 
متقاضیان پروژه را تجهیز و به روش BOT یا 

BOLT به اتمام برسانند.

 برای ساماندهی نساجی های کردآباد 
چه اقدامی انجام شده است؟

قطعه زمینی ابتدای جاده نایین، ابتدای پایانه 
شرق برای ساماندهی این صنف جانمایی شده 
که مالکیت آن با شهرداری است، اما سازمان 
محیط زیست با احداث محلی برای فعالیت 
واحدهای نساجی در محل مورد نظر مخالفت 
می کند.محیط زیست تاکید دارد که محل 
پیش بینی شده برای این واحدها باید در 
فاصله ۵۰ کیلومتری از شهر باشد، در حالی که 
اشل فعالیت نساجی ها، صنف است نه صنعت؛ 
البته هر چه محیط زیست بر مخالفت های 
خود اصرار کند، این واحدهای صنفی دیرتر از 
بافت داخل شهر خارج می شوند در حالی که 
محل در نظر گرفته شده با لحاظ رعایت تمام 
مسائل ایمنی و مطابق استاندارد خواهد بود. 
در حال حاضر فرمانداری اصفهان پیگیر تغییر 
کاربری زمین مورد نظر و مجاب کردن محیط 
زیست است تا ساماندهی این صنف انجام 
شود. جابه جایی واحدهای صنفی نساجی از 
کردآباد، می تواند ارزش افزوده خوبی برای این 
محله به همراه داشته باشد و بافت مسکونی 

آنجا را اصلاح کند.

 ساخت شهرک طلا و جواهر اصفهان 
به کجا رسید؟

زمینی به مساحت ۸۰ هکتار در نزدیکی 
شهرک صنعتی جی برای راه اندازی شهرک 
طلا در نظر گرفته شده است تا ۵۰ هکتار آن 
برای وضعیت موجود و ۳۰ هکتار برای توسعه 
آن باشد در این راستا با اتحادیه صنف طلا و 
جواهر جلسات متعددی برگزار شده تا ۱4۰۰ 
کارگاه طلاسازی واقع در بافت مسکونی و 
قدیمی اطراف میدان امام )ره( و میدان عتیق 
را به این شهرک منتقل کنیم. برای تحقق این 
پروژه از مشاور کمک گرفته شد و این مشاور 
شهرک های صنفی طلا در کشورهای امارات، 
ترکیه، تایلند و ایتالیا را از نظر ایمنی، تجهیزات 
و تصفیه مورد بررسی قرار داد و طرحی را ارائه 

کرد، اما هنوز به مرحله اجرا نرسیده است.

نگاهی به سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری در گفت و گو با محمدمجیری؛

گره گشایی از مشاغل شهری
به ازای هر ۲6 نفر یک واحد صنفی خرده فروشی در اصفهان وجود دارد!

است،  معتقد  اصفهان  فرآورده های کشاورزی شهرداری  و  مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری 
دو ماموریت اصلی این سازمان، ساماندهی مشاغل شهری و تامین نیازهای مردم از مزرعه تا سفره است. 
محمدمجیری، تاکید دارد، در خصوص ساماندهی مشاغل شهری در شهر اصفهان، به دلیل استقرار نیافتن مناسب واحدهای 
صنفی مشکلاتی وجود دارد که باید اصلاح شده و بازنگری صورت گیرد. او به طبق بند ۲۰ ماه ۵۵ قانون شهرداری ها، اشاره 
می کند که شهرداری را مکلف می دارد، اگر شغلی به لحاظ صوتی، آلایندگی یا مزاحمت های ترافیکی، برای شهر و شهروندان 
مزاحمت ایجاد کند، نسبت به جا به جایی آنها اقدام کند. آنچه می خوانید بخشی از گفت وگوی مفصل خبرگزاری "ایمنا" با اوست 

که بخش های از آن به لحاظ اهمیت بحث با تنظیم مجدد ارائه می شود؛

گفت و گو
 نوسان:شهردار اصفهان گفت: سفره های آب زیرزمینی خشکیده، و فرونشست اصفهان گروه شهری

را تهدید می کند؛ اگر چاره ای اندیشیده نشود و برای تونل سوم کوهرنگ و سد بهشت آباد 
برنامه ریزی نکنیم، بزرگترین دستاورد بشری در اصفهان مورد تهدید قرار می گیرد.

قدرت الله نوروزی در آیین اختتامیه دومین همایش بین المللی دانشگاه سبز، اظهار 
کرد: اصفهان شهری پر از زیبایی، هنر و دارای آثار متعدد تاریخی و میراثی نهفته که 
بیانگر همه تاریخ ایران است و گردشگری یکی از محورهای اصلی مدیریت این دوره 
شهری در اصفهان است. وی افزود: عنوان همایش دانشگاه سبز، موضوعی حقوق 
بشری است زیرا دانشگاه سبز منجر به توسعه پایدار و توسعه پایدار چیزی جز حقوق 

شهروندی و حفظ محیط زیست نیست.
نوروزی با اشاره به اینکه حق دسترسی به آب شرب سالم، خاک و هوای پاک از حقوق 
مسلم بشری است، گفت: شهر اصفهان به عنوان شهری  با داشتن ۲۰ هزار هکتار 
مساحت و دارای دو هزار هکتار بافت فرسوده و ۵۰۰ هکتار بافت فرسوده تاریخی 

امروزه به دلیل رعایت نشدن برخی مقررات در معرض تهدید فرونشست زمین است.
شهردار اصفهان با اشاره به رونمایی طومار شیخ بهایی در همایش بین المللی دانشگاه 
سبز اظهار کرد: این طومار را شیخ بهایی نوشت تا نحوه برداشت از این رودخانه را 
تعیین کند، زمانی که این طومار نوشته شده است ۸۵۰ میلیون متر مکعب آورد این 
رودخانه بوده و این آب تحت عنوان حقابه متعلق به همه کسانی بود که در آن زمان از 

این روخانه استفاده می کردند؛ حقی که مبنای قانونی و شرعی دارد.

چاره اندیشی برای تونل سوم کوهرنگ 
نوروزی با اشاره به اینکه در سال ۱۳۳۳ تونل اول کوهرنگ با پول حقابه داران احداث 
شد و تونل دوم پس از انقلاب به بهره برداری رسید، افزود: همه این ها بر اساس قواعدی 
بود که محیط زیست تخریب نشود، حقوق قانونی و شرعی مردم رعایت شود و  توسعه 
پایدار تحقق یابد، ولی برداشتهای غیرمجاز، تخصیص های غیر منطقی، توسعه برداشت 
از بخش های مختلف و اقدامات نامناسب و بی ارتباط با محیط زیست، امروز حادثه ای را 

آفریده که بیم آن می رود که اصفهان دچار فرونشست شود.
شهردار اصفهان اظهار کرد: سفره های آب زیرزمینی خشکیده، فرونشست اصفهان را 
تهدید می کند، اگر چاره ای اندیشیده نشود و برای تونل سوم کوهرنگ و سد بهشت آباد 
برنامه ریزی نکنیم، بزرگترین دستاورد بشری در اصفهان مورد تهدید قرار می گیرد. 
وی با اشاره به ۵۰۰ هکتار زیربنای میراث فرهنگی شهر اصفهان ادامه داد: میدان نقش 
جهان، چهل ستون، پل خواجو، سی و سه پل و ... دستاوردهایی است که اگر چه در 

اصفهان واقع شده اما افتخار بزرگی برای جهانیان است.
نوروزی با بیان اینکه اصفهان، مظهر هنر و تجلی گاه همه زیبایی های بشر است، تصریح 
کرد: طومار شیخ بهایی باید در چنین همایشی رونمایی شود و دانشگاه ها باید بدانند 
که امروز دوره مدرک گرایی نیست بلکه امروز باید به رفاه مردم اندیشیده شود. شهردار 
اصفهان با بیان اینکه دانشگاه ها نمی توانند بدون تعامل  با بخش های مختلف اجتماعی، 
مدیریت شهری صنعت و کشاورزی نقش خود را ایفا کنند، افزود: باید برای مقالات 
دانشگاهی چاره ای اندیشیده شود،  مقاله ای که گره کوری از جامعه نگشاید، هیچ ارزشی 
ندارد. نوروزی با اشاره به اینکه تعامل دانشگاه با جامعه سبب تحقق رفاه عمومی می 
شود، ادامه داد: باید چنین مراسمی در دانشگاه ها برگزار شود تا مدیران و دانشگاهیان 

بدانند بدون تعامل با یکدگیر نمی توان موفق بود هر دو لازم و ملزوم یکدیگرند.

دانشگاهیان پسماندها را به انرژی تبدیل کنند
وی با اشاره به اینکه در اصفهان زمینه برای دانشگاه سبز در راستای حفاظت از محیط 
زیست، توسعه پایدار و دانشگاه سبز فراهم است، گفت: امروز در اصفهان بیش از یک 
هزار تن پسماند تولید می شود؛  دانشگاه ها باید با گفتگوها و ارائه مقالات خود یاری 
کنند که طلای سیاه برای تولید انرژی مورد استفاده قرار گیرد. شهردار اصفهان با 
اشاره به اینکه اصفهان در روزگاری ۱۲ هزار هکتار فضای سبز داشت و با حقابه ها 
آبیاری می شد، افزود: امروز این فضای سبز به ۳7۰۰ هکتار کاهش یافته است، سال 
گذشته بزرگترین اضطراب و دغدغه ما پس از زاینده رود، آبیاری فضای سبز شهری 
بود که بر این اساس دو تصفیه خانه احداث شد و در حال حاضر تصفیه خانه شاهین 
شهر برای بیش از 4۰۰ هکتار فضای سبز پساب تصفیه شده تحویل می دهد. وی 
ادامه داد:  با تصفیه ثانویه فاضلاب شهری توانستیم  فضای سبز و درختان ۲۰۰ 

ساله ای که بخشی از هویت این شهر هستند را از بحران خشکسالی نجات دهیم.
نوروزی گفت: در برخی نقاط کشور نمی دانیم چگونه جلوی سیلاب را بگیریم که 
قاتل جان مردم نشود در حالی که اگر تونل سوم کوهرنگ، تونل بهشت آباد احداث 

شده بود شاید بخشی از این حجم عظیم سیلاب در آنها ذخیره می شد.
وی با اشاره به اینکه  مانند دوران دفاع مقدس که مردان، زنان، جوانان اصفهانی با 
تقدیم ۲۳ هزار شهید ایثارگرانه به صحنه آمدند و از کشور دفاع کردند، در نخستین 
روزهای که کشور دجار بحران سیلاب شد با تمام تجهیزات به لرستان و خوزستان 
رفتیم، اظهار کرد: تا دیروز نیروهای ما در مناطق سیل زده ماندند تا بگویند با وجود 
همه بحث هایی که علیه اصفهان شده بود، نوع دوستی، بشر دوستی و حمایت از 

دیگران اولویت اول ماست.

اجازه خروج آب از کشور داده نشود
شهردار اصفهان خاطر نشان کرد: امیدوارم تهدید ها به فرصتی تبدیل شود که عده 
ای تحت فشار سیلاب آسیب نبیند و زمینه ای ایجاد شود که مقامات دولت تصمیمی 
بگیرند که آب ها به خارج از ایران نرود. وی تصریح کرد: نمی توان از توسعه پایدار 

صحبت کرد و به این مسئله نیاندیشید.
نوروزی با اشاره به اینکه در خصوص هوای پاک با دانشگاه ها تعامل وجود دارد، اظهار 
کرد : از تمامی کسانی که در زمینه جلوگیری از آلودگی خاک، آب و گسترش فضای 
سبز مقاوم به کم آبی فعالیت می کنند، حمایت می کنیم. شهردار اصفهان تصریح 
کرد: یقین دارم در سایه تعامل می توان مشکلات شهرها و کشور راحل کرد تا  
شهرهایمان را زیست پذیر تر کند و این همان رسالتی است که همه ما دانشگاهیان 

بر دوش داریم.

فرونشست
 اصفهان را تهدید می کند

citizen

 نوسان:  معــاون عمران شــهری شهردار 
اصفهــان با تاکید بــر اینکه آهنگ رشــد و 
پیشرفت در پروژه مرکز همایش ها به صدا در 
آمده است، گفت: مدیریت شهری اصفهان در 
صدد اســت پروژه  بزرگ سالن همایش های 
بین المللی امام خامنه ای را تا نیمه نخســت 

سال آینده به اتمام برساند.
ایرج مظفر اظهار کرد: اخیرا ۱۰۰ میلیارد تومان 
قرارداد در پروژه سالن همایش های بین المللی 

امام خامنه ای با چند پیمانــکار برای اجرای 
پروژه های جدیدی همچون ســن متحرک، 
کنکورس و تجهیز پســت های بــرق امضاء 
شده است. وی با بیان اینکه بررسی مشکلات 
پیمانکاران با توجه به شرایط اقتصادی حاکم بر 
بازار انجام و در حال رفع اســت، افزود: تا نیمه 
نخست سال آینده پروژه سالن همایش های 
بین المللی امــام خامنــه ای تکمیل خواهد 
شــد، البته برای اجرای پروژه هــای تجاری 

و هتل هنــوز اقدامی انجام نشــده اســت.
معاون عمران شهری شهردار اصفهان تصریح 
کرد: بــرای بهره بــرداری از ســالن اجلاس 
همکاری بخش خصوصی مورد نظر اســت تا 
سرعت بهره برداری را بالا ببریم، در این راستا 
شــهرداری اصفهان از ســرمایه گذاران برای 
ساخت هتل و مراکز تجاری مرکز همایش ها 
که به نوعی تکمیل کننده این پروژه اســت، 

دعوت به همکاری و مشارکت می کند.

معاون عمران شهری شهردار اصفهان عنوان کرد:

بهره برداری از ابر پروژه شهر در سال آینده
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رئیس اتاق مشــترک ایران و چین  بابیان این که آماده همکاری با دولت هســتیم، افزود: 
ارز حاصل از صادرات باید به کشــور بازگردد و ما نیز به این ضرورت معتقدیم؛ اما چگونه؟  
از همه فعالان اقتصــادی می خواهم باوجــود ناراحتی ها، نبایــد امید را از دســت داد.

اسدا... عسگراولادی. افزود: توصیه بنده به فعالان اقتصادی این است که تلاشی برای انبار 
کردن پسته ها نکنند تا سال بعد هم جای آن پرُ شود چون وقتی یک سال از تازگی پسته 

می گذرد، علاقه خریدار به آن کم می شود.

حجم نقدینگی در پایان اســفند ماه ســال ۹7 بــه ۱۸۸۱ هــزار و 7۸۵ میلیارد 
تومان رســید که نسبت به اســفند ماه ســال ۹6 رشــد ۲۳ درصد داشته است.

به گزارش اقتصادبازار، هنوز بانک مرکزی آمار متغیرهای پولی و بانکی اسفند ماه 
سال ۹7 را منتشر نکرده اســت، اما با توجه به اعلام افزایش ۲۳ درصدی نقدینگی 
سال گذشــته توســط رئیس کل بانک مرکزی، حجم نقدینگی در پایان سالی که 

گذشت، به عدد ۱۸۸۱ هزار و ۸7۵ میلیارد تومان رسیده است.

رصد نقدینگی و تغییرات آن از سوی بانک 
مرکزی در ایران ضرورت دارد. از ابتدای سال 
از سوی  نقدینگی  تغییرات  تاکنون،   ۱۳۹7
کارشناسان در اقتصاد کشور بیش از گذشته 
مورد تحلیل قرار گرفته و یکی از ضعف های 
حوزه پولی کشور، عدم مدیریت نقدینگی در 

کشور شناخته شده است.
ماهیت نقدینگی و تغییرات آن

بر اساس ادبیات نظری، نقدینگی دارای دو جز 
اصلی شامل پایه پولی و ضریب فزاینده آن است. 
هرگونه تغییری در پایه پولی با ضریب فزاینده 
حدود 7 برابر در اقتصاد ایران ظاهر شده و موجب 
تغییر نقدینگی در اقتصاد کشورمی شود. اجزای 
پایه پولی بر حسب منابع شامل خالص بدهی 
خالص  مرکزی،  بانک  خارجی  دارایی های 
بدهی بخش دولتی به بانک مرکزی، بدهی 
بانک ها به بانک مرکزی و خالص سایر است. در 
اقتصاد ایران، همواره خالص دارایی های خارجی 
بانک مرکزی، سهم غالب از پایه پولی را به خود 
بخش  بدهی  خالص  است.  داده  اختصاص 
دولتی که دربرگیرنده تفاضل بین بدهی ها و 
سپرده های بخش دولتی است، در دوره ۱۳۹6-
۱۳۹۰ همواره سهمی کمتر از ۱۲ درصد داشته 
است. حتی در سال ۱۳۹6، این سهم به 7/ ۲ 
درصد رسیده است. سهم خالص بدهی بانک ها 
به بانک مرکزی همواره روند صعودی داشته 
و در سال های اخیر تشدید شده است. بر این 
اساس، هرگونه تغییری در هر یک از اجرای 
یادشده، با ضریب حدود 7 برابر بر نقدینگی 
بر عرضه  موثر  اضافه می شود.عوامل  کشور، 
نقدینگی نیز شامل خالص دارایی های خارجی 
سیستم بانکی )شامل بانک مرکزی، بانک ها و 
موسسات اعتباری(، خالص بدهی بخش دولتی 
به سیستم بانکی، بدهی بخش غیردولتی به 

سیستم بانکی و خالص سایر اقلام است. بر این 
اساس، تغییر در هر یک از عوامل یادشده، بر 
حجم نقدینگی در کشور اثرگذار خواهد بود. در 
بین مولفه های یادشده، بدهی بخش غیردولتی 
به سیستم بانکی، همواره سهم غالب داشته 
است. سهم این مولفه در سال های اخیر کاهش 
یافته است، سهم بدهی بخش غیردولتی از 7/ 
۸۹ درصد از کل نقدینگی در سال ۱۳۹۰ به ۸/ 

6۳ درصد در سال  ۱۳۹6 رسیده است.
این در حالی است که از یک سو سهم بدهی 
بخش دولتی به سیستم بانکی اعم از بانک 
مرکزی و بانک ها و از سوی دیگر، سهم خالص 
سایر اقلام، افزایش یافته است. سهم خالص 
دارایی های خارجی سیستم بانکی نیز با یک 
روند نزولی، از ۸/ ۳۱ درصد در سال ۱۳۹۲ 
به 6/ ۱۸ درصد رسیده است. بررسی رشد 
با  نشان می دهد که  نیز  یادشده  مولفه های 
توجه به سهم بالای بدهی بخش غیردولتی 
به سیستم بانکی، رشد این مولفه نیز نقشی 
تعیین کننده در رشد نقدینگی کشور داشته 
است.  نقدینگی در جامعه در دو شکل پول 
از  پول  سهم  می شود.  مشاهده  شبه پول  و 
نقدینگی همواره روند نزولی داشته و در سال 
۱۳۹6 به 7/ ۱۲ درصد رسیده است. در سوی 
مقابل، سهم شبه پول از نقدینگی با یک روند 
صعودی، از 6/ 74 درصد کل نقدینگی در سال 
۱۳۹۰ به حدود ۳/ ۸7 درصد در سال ۱۳۹6 
انواع  افزایش یافته است. شبه پول در شکل 
سرمایه گذاری  سپرده های  شامل  سپرده ها 
کوتاه مدت،سپرده های سرمایه گذاری بلندمدت، 
سایر  و  پس انداز  قرض الحسنه  سپرده های 
سپرده ها نگه داری می شود. در بین مولفه های 
یادشده، سپرده های سرمایه گذاری بلندمدت، 
سهم غالب داشته و با توجه به سیاست های 

بانکی،  نرخ سود  بانکی درخصوص  سیستم 
تغییر  نیز  شبه پول  از  سپرده ها  این  سهم 
سپرده های   ،۱۳۹6 سال  در  است.  کرده 
سرمایه گذاری بلندمدت سهم ۹/ 6۲ درصدی 
از کل شبه پول را به خود اختصاص داده است، 
این در حالی است که این سهم در سال ۱۳۹۵ 
تنها ۳/ 44 درصد بوده است. سهم سپرده های 
سرمایه گذاری کوتاه مدت نیز در سال ۱۳۹۵ 
برابر با ۵/ 4۸ درصد بوده که در سال ۱۳۹6 به 
۵/ ۲۹ درصد رسیده است. به بیان دیگر، با توجه 
به سیاست های سیستم بانکی، یک جایگزینی 
بین سپرده های سرمایه گذاری کوتاه مدت و 
بلندمدت، وجود دارد.با توجه به موارد یادشده، 

می توان موارد زیر را  استنباط کرد:
اول: با توجه به سهم بالای خالص دارایی های 
خارجی بانک مرکزی، تغییرات در آن اثر شدید 
بر پایه پولی داشته و موجب تغییر نقدینگی 
می شود. در آذرماه ۱۳۹7 نیز خالص دارایی های 
خارجی بانک مرکزی به رقم ۱/ ۲۳۸4 هزار 
میلیارد ریال رسیده که نسبت به اسفندماه 
۱۳۹6 معادل ۱/ ۹ درصد رشد داشته است. 
هر چند سهم خالص بدهی  بخش دولتی به 
سیستم بانکی، سهم اندکی از پایه پولی را به 
خود اختصاص می دهد، اما تغییرات آن در 
سال ۱۳۹7 قابل توجه بوده است. خالص بدهی 
دولت به سیستم بانکی از ۹/ ۵7 هزار میلیارد 
هزار  به 7/ ۱۳۲  اسفندماه ۱۳۹6  در  ریال 
میلیارد ریال در آذرماه ۱۳۹7 رسیده است. 
به بیان دیگر، رشد حدود ۲/ ۱۲۹ درصدی 
داشته است. بر این اساس، تغییرات خالص 
بدهی دولتی به سیستم بانکی در سال ۱۳۹7 
و تغییرات بدهی بانک ها به بانک مرکزی، نقش 
اصلی در تغییرات نقدینگی داشته اند. ازاین رو، 
تامین مالی جبران خسارت ناشی از سیل اخیر 

در ابتدای سال جاری از هر دو روش یعنی 
استقراض دولت از بانک مرکزی یا بانک ها و 
موسسات اعتباری، موجب افزایش پایه پول و در 
نهایت افزایش حجم نقدینگی در کشور خواهد 
شد. در حالت تامین مالی از طریق استقراض 
دولت از بانک مرکزی، خالص بدهی دولت به 
بانک مرکزی افزایش یافته و پایه پولی افزایش 

خواهد یافت. 
دوم: بررسی عوامل اثرگذار بر نقدینگی نیز 
نشان داد که بدهی بخش غیردولتی به سیستم 
بانکی سهم اصلی در تغییرات نقدینگی داشته 
است. آخرین آمار منتشر شده بانک مرکزی، 
گویای آن است که بدهی بخش غیردولتی به 
سیستم بانکی در آذرماه ۱۳۹7 با رشد 6/ ۱۰ 
درصدی به ۱/ ۱۲۰۸۱ هزار میلیارد ریال رسیده 
است. بر این اساس، باتوجه به شرایط رکودی 
حاکم بر اقتصاد کشور و پیش بینی تشدید آن در 
سال جاری از یک سو و تشدید شرایط رکودی 
ناشی از سیل در سال جاری، پیش بینی بر 
این است که میزان بدهی بخش غیردولتی 
به سیستم بانکی افزایش یافته و در نتیجه آن، 

نقدینگی نیز افزایش یابد.
سوم: تغییرات در نقدینگی در جامعه به اشکال 
انباشت می شود  بانکی  مختلف در سیستم 
که بیشترین سهم آن به شبه پول اختصاص 
دارد. در این میان، سپرده  های سرمایه گذاری 
مدت دار نقش غالب را دارند. میزان سپرده های 
سرمایه گذاری مدت دار در سیستم بانکی کشور 
از ۱/ ۱۲۳۳۹ هزار میلیارد ریال در اسفندماه 
۱۳۹6 به ۵/ ۱4۰4۲ هزار میلیارد ریال در 
آذرماه ۱۳۹7 رسیده است. به بیان دیگر، میزان 
این  در  مدت دار  سرمایه گذاری  سپرده های 
فاصله به میزان ۸/ ۱۰ درصد رشد داشته است. 
با توجه به اینکه به این سپرده ها از سوی بانک ها، 
سود سپرده پرداخت می شود، از این رو، به صورت 
خودکار سالانه از این طریق به نقدینگی موجود 
در جامعه افزوده می شود، اما نباید فراموش کرد 
که این تغییرات اسمی بوده و تغییرات واقعی آن، 

اندک است. 
پیشنهادات

با توجه به موارد یادشده، توجه به موارد زیر برای 
مدیریت نقدینگی کشور پیشنهاد می شود:

سیستم  به  دولت  بدهی های  مدیریت  اول: 
بانکی: با توجه به اینکه خالص بدهی دولت به 
سیستم بانکی، از طریق پایه پولی منجر به تغییر 
در نقدینگی در اقتصاد کشور می شود، از این رو، 
ضروری است در راستای جبران خسارات ناشی 
از سیل اخیر، دولت تلاش کند از منابع موجود و 
جابه جایی در تخصیص منابع، خسارات یادشده 
را جبران کند و حداقل استقراض از سیستم 

بانکی، انجام شود.
دوم: تلاش برای جلوگیری از عمیق تر شدن 
رکود: با توجه به اثرگذاری بالای بدهی بخش 
غیردولتی بر نقدینگی کشور و احتمال افزایش 
رکود  تشدید  نتیجه  در  جاری  سال  در  آن 
اقتصادی و انباشت بدهی بخش غیردولتی در 
نتیجه خسارات ناشی از سیل، ضروری است 
دولت تلاش گسترده ای برای حمایت از بخش 
تولید با به کارگیری ابزارهای نامتعارف از جمله 
خرید دین، تعدیل اسناد دریافتنی، تامین مالی 

از منابع بخش خصوصی و سایر، عمل کند.

حجم نقدینگی به 1881 هزار میلیارد تومان رسید20  تصمیم بانک مرکزی بدون مشورت با بخش خصوصی
اقتصاددان

نقدینگــی از جملــه متغیرهــای کلان اقتصــادی اســت کــه همــواره از ســوی مقامــات بانــک مرکــزی کشــورها 
دیدگاه

گروه اندیشه
رصــد می شــود. بــر اســاس ادبیــات اقتصــادی، تغییــرات نامتعــارف ایــن متغیــر و عــدم جــذب ایــن تغییــرات 
توســط اقتصــاد می توانــد نقــش اصلــی در تغییــر قیمت هــا داشــته باشــد. بــر ایــن اســاس، رصــد ایــن متغیــر 
و پیامدهــای آن بــرای هــر اقتصــادی ضــروری اســت. نقدینگــی و تغییــرات آن در اقتصــاد ایــران نیــز همــواره 
مــورد توجــه کارشناســان اقتصــادی قــرار گرفتــه و دیدگاه هــای مختلفــی در این خصــوص مطرح شــده اســت. 
ــری  ــی دیگ ــر، نگران ــیل های اخی ــی از س ــای ناش ــران هزینه ه ــرای جب ــت ب ــلاش دول ــز ت ــال جاری نی در س
ــه منظــور فهــم بهتــر از نقدینگــی و  درخصــوص وضعیــت نقدینگــی و تغییــرات آن ایجــاد کــرده اســت. ب
تغییــرات آن، در ایــن نوشــتار ابتــدا ریشــه های تغییــرات نقدینگــی در ایــن نوشــتار تحلیــل شــده و در ادامــه بــا توجــه بــه 

برنامه دولت برای جبران خسارات سیل، به پیامدهای تغییرات نقدینگی اشاره می شود.

نگاهی به ماهیت نقدینگی و تغییرات آن در اقتصاد ایران؛

متهم ردیف اول
تامین مالی جبران خسارت ناشی از سیل اخیر از هر روش، موجب افزایش حجم نقدینگی خواهد شد

   نوسان:  وزیر اسبق بازرگانی با تاکید بر 
اینکه دولت باید در شرایط جنگ اقتصادی 
برای توســعه صادرات هزینــه  بپردازد، 
گفت: هنوز استراتژی تجاری کشور جزء 
اولویت های تصمیم گیری و تصمیم سازی 

نیست.
یحیی آل اسحاق درباره اینکه در شرایط 
تحریم برای توسعه صادرات غیرنفتی چه 
باید کرد، گفت: براساس مطالعات انجام 
شده، بخشی از واردات کالا به  ۱۵ کشور 
همسایه کالاهایی است که در ایران تولید و 
یا امکان تولید آن برای ما فراهم است.  این 
کارشناس اقتصادی بیان داشت: بنابراین 
صادرات به کشورهای همسایه از ظرفیت 
قابل توجهــی برخوردار اســت که نباید 
نسبت آن غفلت کرد و با برنامه ریزی دقیق 
و منسجم باید حداکثر استفاده از آن را برد. 
وی افزود: یک نمونه از ایــن بازارها بازار 
عراق است که با اندک تمهیداتی صادرات 
به این کشور به ۱۲ میلیارد دلار رسیده و 
این در حالی است که به اذعان مسئولان 
دو کشور امکان رسیدن مبادلات تجاری 
بین دو کشــور به ۲۰ میلیارد دلار قطعی 

است و این کار شدنی است. 
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه 
امکان افزایش صادرات بــه ترکیه تا ۳۰ 
میلیون دلار هم فراهم است، اظهار داشت: 
با مختصر تغییراتی در استراتژی صادرات 
می توان به رقم های قابل توجه صادراتی به 
کشوهای پاکستان، افغانستان، آذربایجان 
و ارمنستان رسید، ضمن اینکه در حوزه  
صادرات انرژی و برق امکان صادرات بسیار 

بیشتری به برخی از کشورها داریم. 
آل اسحاق با بیان اینکه یکی از مشکلات 
بر سر راه توسعه صادرات مشکل مبادلات 
بانکی است، گفت: برای حل این موضوع 
می توان از روش هایی ماننــد تهاتر کالا 
و جایگزیــن روابط پولــی دو جانبه بین 
کشورها اســتفاده کرد. وی اظهار داشت: 
برای توســعه صادرات باید بر حســب 
اقتضائات عمل کرد و مدیران تصمیم گیر 
بر حسب اقتضائات باور داشته باشند که 
توسعه صادرات امکان پذیر است و در این 
بخش مردم و بخش خصوصی سهم قابل 

توجهی دارند. 
وزیر اسبق بازرگانی با تاکید بر اینکه برای 
توســعه صادرات باید موانع مقابل بخش 
خصوصی برداشته شــود، گفت: با توجه 
به شــرایط کنونی کشــور صادرکننده 
همواره در معرض ریســک قــرار دارد و 
بنابراین باید نظام این ریسک ها را بپذیرد 
و با تضامین مختلــف از جمله تضمین 
بیمه  ای در امر صادرات به صادرکنندگان 
کمک کند.  آل اســحاق با تاکید بر اینکه 
نمی شود سنگینی ریسک های صادرات 
را بر دوش صادرکنندگان انداخت، گفت: 
به عنوان مثال صــادرات خدمات فنی و 
مهندسی به عراق نیازمند تضامین بیمه ای 
اســت، البته با توجه به اینکه بیمه ها هم 
بنگاه های اقتصادی هستند و مدیران آنها 
برایاس شاخص های اقتصادی خودشان 
تصمیم گیری می کنند خود نظام باید این 
هزینه را متقبل شود.  وی افزود: بنابراین 
همانطور که در جنــگ نظامی و امنیتی 
هزینه هایی پرداخت می شود باید قبول 
کرد که جنگ اقتصادی هم هزینه بر است 
و قطعا در این شرایط نظام باید با کمک به 

صادرکنندگان اقدام کند. 
وی تاکید کرد: علیرغم تمام مسائلی که 
در مورد توسعه صادرات غیرنفتی مطرح 
می شــود، اما هنوز اســتراتژی تجاری 
کشــور جزء اولویت های تصمیم گیری و 

تصمیم سازی نیست. 

 گزارش

تجارت اولویت  
تصیم گیری نیست

think

تلنگری برای تفکر؛

»دنیای اقتصاد«  پیش  چندی 
سوالی را مطرح کرد که بسیاری 
تامل  به  را  خود  خوانندگان  از 
بود  این  سوال  اصل  واداشت. 
چالش های  ماندگاری  »راز  که 
و  چیست  ایران  در  اقتصادی 
ما  در کشور  این چالش ها  چرا 
و  می شوند؟«  بازتولید  مدام 
این  سپس پرسیده بود که آیا 
معضل ناشی از ضعف در نظام 
یا  است  کشور  تصمیم گیری 

نظام کارشناسی ما توانایی انجام وظایف محوله را ندارد؟
سوال اصلی، یعنی حضور دائمی یک سلسله مشکلات اقتصادی در 
کشور، گرچه به واقعیتی مربوط می شد که کم و بیش همه از آن 
باخبر بودند، اما همانند بسیاری از دیگر دانسته های همگانی، امری 
بدیهی و عادی تلقی می شد و توجه ویژه ای را جلب نمی کرد. طرح 
این سوال اما، تلنگری بود که بسیاری از خوانندگان این روزنامه را 
به تفکر وا داشت. واقعیت این است که تداوم مشکلات خسارت بار 
اقتصادی، خواه به دلیل بی توجهی به آنها و خواه به علت مبارزه با 
تبعات و غفلت از خشکاندن ریشه های اصلی مشکلات که منجر به 

بازتولید آنها می شود، به هیچ وجه بدیهی و عادی نیست.

میلادی،  دهه ۱۹7۰  اواسط  در  دارند،  یاد  به  اقتصادی  مسائل  با  آشنایان 
اقتصادهای سرمایه داری پیشرفته با معضل ناشناخته »تورم و رکود همزمان« 
مواجه شدند که نه تنها تا آن زمان هرگز رخ نداده بود، بلکه براساس نظریه 
رایج و حاکم براقتصاد کلان آن دوران )نوعی کینزگرایی( اساسا نمی توانست 
رخ دهد. شرح جزئیات بیماری مذکور و سردرگمی اقتصاددانان در مواجهه با 
این پدیده ناشناخته و پیچیده، در فرصت این مقاله نیست. کافی است بدانیم 
که با تلاش اقتصاددانان و طی چند سال، هم ریشه های این مساله شناخته 
شد و هم تورم مهار شد و زمینه را برای یک دوره رونق فراهم ساخت. تا آنجا 
که به اقتصادهای سرمایه داری پیشرفته مربوط می شود، این بیماری پس از 
شناسایی عوامل زاینده آن و درمان شدن، هرگز دوباره عود نکرد. از یاد نبریم 
که Stagflation پدیده ای کاملا ناشناخته بود و اقتصادشناسی متعارف 
هیچ ابزاری برای مقابله با آن در دست نداشت. مقایسه این بیماری و موفقیت 
در درمان آن، با بیماری های رایج در اقتصاد کشور ما که ماهیت و شیوه های 
درمان آن سال ها است به شناخت درآمده و با وجود این کماکان حل نشده 
باقی مانده اند، طبعا پرسش برانگیز است. به طور مشخص می توان پرسید که 
دلیل اصلی جان سختی و ماندگاری مشکلات اقتصادی کشور ما ضعف در 

سیاست گذاری است یا در نظام کارشناسی؟

خودمانی های واجد شرایط
اقتصاد ما دچار ضعف های جدی  تردیدی نیست که نظام سیاست گذاری 
است. به عنوان یک نمونه، حتی کارشناسان کم تجربه نیز می دانند که افزایش 
نقدینگی، در شرایطی که تولید نتواند افزایش یابد، منجر به تورم خواهد شد. این 
هم راز سر به مهری نیست که افزایش نقدینگی در کشور ما، بیش از هر چیز 
ناشی از کسری بودجه دولت و شیوه های تامین مالی آن است. کسری بودجه 
هم ناشی از هزینه های )گاه( بی حساب و کتاب دولت و کمبود درآمدها برای 
پاسخگویی به این هزینه ها است. بعید است که در مورد این گزاره ها، مناقشه ای 

وجود داشته باشد.
اما ظاهرا سیاست گذاران ما یا از پیامدهای کسری های شدید بودجه بی خبرند 
یا براساس تجربیات خود و اسلافشان، اصرار بر مهار هزینه های دولت را به 
»مصلحت« نمی بینند. در هر دو حالت می توان نتیجه گرفت که سیاست گذارانی 
از این دست، فاقد »اهلیت حرفه ای« برای تصمیم گیری در مورد سیاست های 
اقتصادی کشور هستند. البته سوال اساسی تر این است که چرا افرادی که حل 
و فصل مشکلات اقتصادی کشور را فدای »مصلحت اندیشی« و رعایت منافع 
ذی نفعان می کنند، باید بر مسند تصمیم گیری و سیاست گذاری اقتصادی کشور 
تکیه زنند؟ پاسخ این سوال را باید در سازوکاری جست وجو کرد که با تنگ 
کردن دایره » خودمانی های واجد شرایط«، مانع دستیابی خبرگان کاردان به 

مسند سیاست گذاری می شود.
تصمیمات  دلیل(،  همین  به  هم  شاید  )و  مصلحت اندیشی  از  صرف نظر 
سیاست گذاران در غالب موارد بدون هماهنگی میان تصمیم گیران در حوزه های 
مختلف اتخاذ می شود. به بیان دیگر در تصمیم گیری ها جای »تفکر سیستمی« 
خالی است. هر مقام مسوول صرفا در چارچوب حوزه ماموریت )و براساس 
مصلحت از دیدگاه( خود تصمیم می گیرد و به تاثیر این تصمیمات بر حوزه های 
دیگر توجهی ندارد. در نتیجه حل یک مشکل در یکی از شاخه های اقتصاد 
معمولا به بروز مشکل در شاخه ای دیگر منجر می شود. تصمیمات ضد و 
نقیض که فعالان اقتصادی را سردرگم می سازد، نیز منبعث از همین شیوه 

تصمیم گیری است.

راه حل های آشکار و آزمون شده
در مورد کارشناسان، صورت مساله اندکی متفاوت است؛ اما حاصل کار تفاوت 
چندانی با نتیجه کار تصمیم سازان ندارد. کارشناسان از پیامدهای کسری 
شدید بودجه و تامین مالی آن با توسل به شبکه بانکی آگاهی دارند. اغلب 
کارشناسان این واقعیت را هم می دانند که در شرایط تورمی شدید، سرکوب 
اجتناب ناپذیر  را  ارز  نرخ  خسارت بار  و  غافلگیرکننده  جهش های  ارز،  نرخ 
می سازد. وضعیت نابسامان تولید، بنیاد لرزان و شکننده بانک ها، شرایط بحرانی 
صندوق های بازنشستگی و ده ها مشکل حاد شده دیگر نیز بر اغلب کارشناسان 

پوشیده نیست.
اما صرف نظر از برخی کارشناسان با شهامت، اکثر آنها هنگامی که چند بار 
نتایج کارشناسی بی غرضانه خود را ارائه و با دیوار سخت »مصلحت اندیشی« 
سیاست گذاران برخورد کردند، »مصلحت« خود را نیز در می یابند و از آن پس 
همان توصیه هایی را ارائه می کنند که سیاست گذاران مایل به شنیدن آنها 
هستند. با گذشت زمان و غربال شدن کارشناسانی که از »مصالح« بی خبرند یا 
به آنها توجه کافی ندارند، بدنه کارشناسی کشور نیز »مصلحت اندیش«، سر به 

راه و گوش به فرمان می شود.
و چنین است که مشکلاتی که راه حل های آشکار و آزمون شده دارند، سر جای 
خود می مانند و اگر برخی از آنها موقتا برطرف شوند نیز، از آنجا که مقابله 
با ریشه های زاینده آن مشکلات هرگز در دستور کار نبوده، بار دیگر سر بر 

می آورند.

راز ماندگاری
 چالش های اقتصادی

 نوســان:  عبدالناصر همتی، رئیس کل 
بانک مرکزی برنامه های به کار گرفته شــده 
در راســتای مقابله و خنثی کردن فشارهای 
اقتصادی امریکا و آرایش متناســب با هدف 
کنترل بازار ارز و مهار تورم را اعلام کرد. وی در 
صفحه اینستاگرام خود نوشت: بانک مرکزی 
قبلاً تدابیر لازم برای مقابلــه و خنثی کردن 
فشــارهای اقتصادی امریکا، اتخاذ و آرایش 
متناسب را با هدف کنترل بازار ارز و مهار تورم، 

گرفته است و برنامه های زیر را در پی می گیرد: 
۱- تلاش برای حفظ و تقویت ثبات نسبی بازار 
ارز از طریق عملیاتی کردن بازار متشکل ارزی 
و تقویت و ارتقای عملکرد سامانه نیما و تأمین 
تراز ارزی کشور. ۲- تنظیم سیاست های ارزی 
برای رشد صادرات غیرنفتی و نفتی و برگشت 
ارز به چرخــه اقتصاد کشــور. ۳- تأمین ارز 
موردنیاز کالاهای اساسی و ضروری در اجرای 
سیاست دولت در حمایت از اقشار آسیب پذیر. 

4- فعال ســازی عملیات بازار با هدف کنترل 
نرخ اوراق و کمک به دولت در انتشــار اوراق 
خزانه. ۵- تأمین نقدینگی و سرمایه در گردش 
برای حفظ و رونق تولید از طریق نظام بانکی در 
چارچوب برنامه های طراحی شده برای کنترل 
رشد نقدینگی. 6- برقراری مکانیسم مالی با 
کشورهای همسایه و دوســت و ایجاد تعامل 
بین وزارت صنعت، معدن و تجارت و گمرک 
با بانک مرکزی به منظور واردات از طریق تهاتر.

رئیس کل بانک مرکزی مطرح کرد:

6   تدبیر برای خنثی کردن تحریم
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حسن منتظرتربتی، مدیر عامل شرکت ملی گاز در حاشیه نمایشگاه بین المللی نفت، گازو 
پتروشیمی گفت: ما هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت گاز نداریم. به گفته مدیرعامل 
شرکت ملی گاز ایران، میزان صادرات گاز ایران به ارمنستان با هدف تهاتر گاز و برق بر 
اساس آخرین رقم مورد توافق دو کشور در سال ۹7 انجام می شود و اکنون تغییری ندارد. 
تربتی توضیح داد: تعیین قیمت گاز تحویلی به نیروگاه ها بر عهده دولت است، اما درباره 

نیروگاه ها آنچه از قیمت نیز مهم تر است موضوع بهینه سازی انرژی است.

سعید زرندی، معاون وزیر صنعت با اشاره به راهکارهای این وزارتخانه برای تعادل بخشی 
در بازار مواد اولیه گفت: شاهراه تعادل بازارها رشد تولید و تقویت عرضه است. به هر میزان 
که تولید محصولات و به دنبال آن حجم عرضه ها افزایش یابد، مشکلات بر سر راه تنظیم 
بازارها کمتر می شود و وزارت صمت سعی دارد تا اختلاف حجم عرضه و تقاضا را به 
حداقل برساند. وی افزود: در این راستا نشست های مستمری با بورس کالا، انجمن ها و 

تولیدکنندگان در حال برگزاری است.

   نوسان: هوشنگ شیشــه بران، در 
خصوص نوسانات شــدید بازار طلا از 
هفته گذشته گفت: تصمیمات اتخاذ 
شــده برای بــازار طلا بــه روز گرفته 

می شود و در درازمدت نیست. 
رئیس اتحادیه طلا و جواهر اصفهان با 
بیان اینکه روز جمعه با سقوط نرخ بهره 
در آمریکا، بهای دلار نیز سقوط کرد، 
تأکید کرد: در این شرایط برخی رو به 
سرمایه گذاری در کالاهای غیرسودده 
همچون طلا آورده اند که این موجب 
افزایش بهای اونــس طلا از روز جمعه 
شــد که به تبع آن، نرخ طلا در ایران 

افزایش یافت. 
وی افزود: در این مدت نرخ ارز در ایران 
اندکی ترقی کرد و روز یکشنبه از مرز 
۱4 هزار تومان گذشــت و با توجه به 
محاسبه نرخ اونس با قیمت ارز در بازار 
آزاد، ســکه نیز از مرز ۵ میلیون تومان 
عبور کــرد و طلا نیز حــدود 7۰ هزار 

تومان گران شد.
شیشــه بران با پیش بینی نرخ طلا با 
توجه به نوســانات بازار جهانی، گفت: 
اگر نرخ ارز در بــازار آزاد افزایش یابد، 
نرخ طلا نیز بالا می رود و این دو در دنیا، 
وابسته به یکدیگر هســتند و در حال 
حاضر نیز بهای فلزات گرانبها افزایش 
یافته است. وی با بیان اینکه البته بهای 
طــلای جهانی روز دوشــنبه نزدیک 
به 6 دلار ارزان شــد و به ۱۲7۹ دلار و 
۳۰ سنت رســید، اظهار کرد: قیمت 
طلا در بازارهای جهانی به علت بهبود 
آمار اقتصادی آمریکا و چین که تقویت 
ارزش بازارهای اوراق قرضه را به دنبال 

داشت، ۵.4۳ دلار ارزان شد. 
رئیس اتحادیه طــلا و جواهر اصفهان 
همچنین افــزود: به دلیــل آمارهای 
رشد سوددهی شــرکت های صنعتی 
چین برای نخســتین بار در چهار ماه 
گذشته و تفسیر قوی از رشد اقتصادی 
آمریکا در ســه ماهه نخست در هفته 
گذشــته، ارزش بازارهــای بورس روز 
دوشــنبه افزایش یافت. افزایش ارزش 
اخیر اوراق قرضه، طلا را تحت فشار نگه 
داشته به طوری که ذخایر گلدتراست، 
بزرگ ترین صندوق سرمایه گذاری طلا 
در جهــان ۰.۱6 درصد کاهش یافت و 
به کمترین میــزان از ۱۹ اکتبر برابر با 

746.6۹ تن در روز جمعه رسید. 
وی با پیش بینی بازار طلا در آستانه ماه 
رمضان، گفت: با توجه به دو شــاخص 
دلار و اونس در بــازار جهانی، به طور 
طبیعی عرضــه و تقاضا طــلا در ماه 
رمضان کاهش می یابــد و التهاب بازار 
طلا فروکش و حباب آن اندکی خالی 

می شود.

سنگ بنای نمایشگاه سنگ ایران در اصفهان 
گذاشته شد. قرار بود، این رویداد نمایشگاهی، 
هر ساله در مسیر تکامل خود، زمینه ارتقای 
جذب  داخلی،  کنندگان  مشارکت  کیفی 
مشارکت کنندگان خارجی و نیز تخصصی 
تر کردن سطح بازدیدکنندگان، را طی کرده 
و از یک نمایشگاه استانی و ملی، نیز فراتر رود. 
ظرفیت ها و دایره وسیع توانمندی فعالان 
بخش سنگ و معدن استان نیز همین را اقتضا 
می کند؛ چنین استانی، نیازمند نمایشگاهی 
تأثیرگذار است تا زنجیره تولید و عرضه را 
تکمیل کرده و با شناسایی دقیق بازار، نیازها، 
انتظارات، دانش، تکنولوژی و فناوری، حال و 
آینده بهتری را برای صنعت سنگ اصفهان 

ترسیم کند.
شرکت نمایشگاه های بین المللی اصفهان، از 
سال گذشته، واگذاری اجرای نمایشگاه های 
مختلف به بخش خصوصی را در اولویت خود 
قرار داده و امسال برگزاری پانزدهمین نمایشگاه 
بین المللی سنگ، معادن و صنایع وابسته 
اصفهان را به شرکت رستاک پادویژن واگذار 
کرد. اما بدون تردید، شرایط خاص اقتصادی و 
تحریم های اخیر کشور برپایی این نمایشگاه را 

با محدودیت جدی روبرو کرد.

سال به سال 
شرایط سخت تر می شود

فعالان حوزه سنگ، حضور کم رونق و فضای 
خالی برخی سالن های نمایشگاه سنگ را 
نشان از عدم استقبال و ناتوانی مجری برگزاری 

نمایشگاه در جذب فعالان صنعت سنگ به این 
نمایشگاه می دانند، اما به اعتقاد رنجبران، این 
ضعف به این دلیل است که در گذشته نمایشگاه 
سنگ اصفهان مطلوبیت خود را از دست داده 
بود و مجریان برگزاری نمایشگاه همکاری 
کمتری در جذب مشارکت کنندگان داشتند. 
به گفته این فعال حوزه معدن،  شرایط امروز به 
گونه ای تغییر کرده که برگزارکننده پانزدهمین 
دوره نمایشگاه سنگ اصفهان، وارث آثار شوم 
مدیرعامل  باشد.اگرچه  گذشته  اشتباهات 
شرکت رستاک پاد ویژن و مجری برگزاری 
پانزدهمین نمایشگاه بین المللی سنگ ایران، 
میزان قراردادهای منعقده در نمایشگاه را حاکی 
از پربار بودن این نمایشگاه می داند و انعقاد 
تفاهم نامه همکاری بین انجمن سنگ اصفهان 
و ایران و کانون سنگبری های ایران با مرکز بین 
المللی تحقیقات و مطالعات سنگ ایران را مزیت 
این نمایشگاه اعلام می کند؛ اما برخی اهالی 
سنگ معتقدند که این دوره از نمایشگاه ضعف 
هایی به همراه داشته و شرکت های قوی به 
خصوص در بخش بین الملل جذب این دوره از 
نمایشگاه نشدند؛ عاملی که فضای خلوت برخی 

سالن ها حکایت از آن داشت.
البته رسول رنجبران وجود برخی ضعف ها 
در نمایشگاه صنعت سنگ اصفهان را ناشی 
از عوامل بیرونی می داند و می گوید: متاسفانه 
امروز به دلیل برخی محدودیت ها موجب 
تضعیف مراودات و تجارت کشور با دنیای بیرون 
شده است. نگاهی به برپایی این دوره از نمایشگاه 
نشان می دهد که در بخش بین الملل، مشارکت 

کنندگان خارجی حضور ضعیف تری نسبت به 
سال های گذشته داشتند که ریشه این موضوع 
را باید در تحریم های آمریکا و عدم امکان 
مبادلات پولی و تجاری جستجو کرد. رنجبران، 
تاکید دارد، نمایشگاه سنگ  در عین حال 
اصفهان این دوره، در بخش داخلی عملکرد 
قوی تری داشته و نشان به آن نشان که حضور 
مشارکت کنندگانی از استان هایی همچون 
سیستان و بلوچستان حکایت از این امر دارد 
که آنها با برپایی غرفه و حضور شایسته، سنگ 
های خود را به نمایش گذاشتند. از سوی دیگر 
بازدیدکنندگان تخصصی در این دوره بیش از 

گذشته به چشم می خورد.

تنها یک میلیون تن 
صادرات سنگ

برخی از فعالان صنعت سنگ معتقدند که تنوع 
بالای کشور در حوزه سنگ های تزئینی، فضایی 
فراهم ساخته، که می تواند باعث درخشش 
ایران در سطح جهانی شود. هرچقدر اکتشاف 
مناسبی داشته باشیم و در عین حال،  در بخش 
عرضه نیز با شناخت درست بازارهای هدف، 
می توانیم بهتر ظاهر شویم؛ اما جریانی دیگر 
تاکید بر آن دارند که بخش عظیمی از ظرفیت 
اسمی سنگ کشور بی استفاده مانده و در سال 
گذشته تنها یک میلیون تن صادرات سنگ 

خام داشته ایم.
رسول رنجبران می گوید: شرایط در حال 
تغییر است و در این دوره از نمایشگاه، عمده 
مشارکت کنندگان بیشتر بر روی فرآوری 

سنگ متمرکز شده بودند و سنگ های تولیدی 
در ابعاد و اشکال مختلف عرضه شد. باید توجه 
داشت زمانی که مشارکت کننده خارجی در 
نمایشگاه کمتر باشد؛ تنوع سنگ های ایرانی و 
حتی فراوری شده آن، کمتر در کانون توجه قرار 
می گیرد. از سویی دیگر، با وجود آنکه بنا بر گفته 
مجری برگزاری پانزدهمین نمایشگاه صنعت 
سنگ اصفهان، مزیت این دوره، انعقاد قرارداد 
و تفاهم نامه هایی در حاشیه این نمایشگاه بود، 
اما در عمل خروجی مناسبی که حاکی از روان 
شدن چرخ صنعت سنگ اصفهان باشد از این 

قراردادها و تفاهم نامه ها مشاهده نمی شود.
رئیس سابق اتاق بازرگانی اصفهان، در حاشیه 
این نمایشگاه به " نوسان" می گوید: یکی از 
مشکلات داخلی مابین فعالان یک صنف این 
است که فعالان بزرگ، از ترس سایر رقبا، تمایلی 
برای آوردن مشتریان خارجی خود به نمایشگاه 
ندارند و همواره تصور براین است که نمایشگاه 
محلی برای از دست دادن مشتریان است نه 
جذب آنها!!!. به گفته رنجبران، این دیدگاه به نبود 
فرهنگ همکاری در بین فعالان اقتصادی در 
کشور و اصفهان بازمی گردد و با پراندن مشتریان 
یکدیگر، همواره به اقتصاد سنگ آسیب رسانده؛ 
در حالیکه با فرهنگ سازی در بین فعالان 
صنعت سنگ باید فرایند کار تیمی و حضور 

سالم در بازارهای رقابتی را تمرین کنیم..

ناتوانی در رونمایی 
از برند سنگ اصفهان

با وجودی که اصفهان در حوزه سنگ های 
فراوری شده مزیت های فراوانی دارد، اما نبود 
برخی زیرساخت ها در بخش سنگ سبب 
شده تا نتوانیم به این ظرفیت ها دست یابیم 
و همچنان بعد از برپایی پانزده دوره نمایشگاه 
ویژه  برند  از  رونمایی  در  هنوز  اصفهان  در 
سنگ اصفهان، ناتوان هستیم. رئیس خانه 
معدن ایران با بیان این مطلب معتقد است، 
عامل بازدارنده صادرات، تحریم نیست؛ متاسفانه 
در کشور دیپلماسی اقتصادی نداریم و به همین 
دلیل در برندسازی صنعت سنگ ناموفق بوده 
ایم. محمدرضا بهرامن در خصوص برندینگ 
در صنعت سنگ، می گوید: هر جامعه ای نگاه 
فرهنگی خاص خود را دارد، اما به دلیل شرایط 
کشور، هر بنگاهی به تنهایی رشد کرده؛ بنابراین 
نتوانسته ایم شاهد یک نام خاص در صنعت 

سنگ باشیم.
 از سوی دیگر، سید رسول رنجبران، به عدم وجود 
زیرساخت مناسب برای برندینگ صنعت سنگ 
اشاره می کند و معتقد است: وقتی نمایشگاه 
دائمی سنگ دایر کنیم، برندسازی معنا و مفهوم 
پیدا می کند. برند یکی از ابزارهای مهم بازاریابی، 
فروش و صادرات سنگ است و برای معرفی 
مناسب اصفهان به این عنوان، نیاز به ایجاد موزه 
سنگ در اصفهان نیز داریم. او ادامه می دهد: 
اکنون وجود یک نمایشگاه دائمی سنگ در استان 
اصفهان احساس می شود تا هر زمان که خریداری 
این  از  بازدید  طریق  از  بتواند  داشت،  وجود 

نمایشگاه، محصول مورد نیاز خود را تهیه کند.

سنگ محک نمایشگاه سنگ

راهکارهای صمت برای تعادل در بازارقیمت گاز افزایش نمی یابد
 جوابیه

نگاهی به حاشیه هایی که نمایشگاه امسال سنگ اصفهان را تحت تاثیر خود قرار داد؛ رویداد
جذابیت سرمایه گذاری 

در خرید طلای خام

در تاریخ ۱۰ اردیبهشـت ماه ۱۳۹۸ درهفته نامه وزین "نوسـان" 
کـه در اصفهـان به چاپ رسـید گزارشـی تحت عنـوان چراغ 
هـای سـبز میراث به رشـته تحریـر در آمد کـه در آن اشـاره 
کوتاهـی به میـراث اصفهـان در برابر حفـظ و حراسـت از آثار 
تاریخـی اصفهان شـده و در آن صراحتا تاکید شـده که حال و 
روز آثار تاریخی شـهر اصفهان چندان خوشـایند نیسـت و در 
آن بـه مصادیقـی همچـون: تخریب خانـه تاریخی نائـل، آتش 
سـوزی کاخ سـرهنگ آبـاد، عـدم رسـیدگی به حمام شـیخ 

بهائی و مواردی از این دسـت اشـاره شـده اسـت.

در اینجا ذکر چند نکته خالی از فایده نیست : 
اول: اینکه خوانندگان با رویت این گزارش چنین مستفاد می نمایند که هم 
اینک تمامی میراث فرهنگی استان اصفهان در بوته فراموشی قرار گرفته و 
کارکنان این سازمان در استان پهناوری همانند اصفهان در روزمره گی کامل 
بســر می برند، با این وصف ارجمندان عرصه مطبوعات و حتی دوستداران 
فهیم میراث فرهنگی به واســطه اطلاع رســانی های گوناگون خود نیک 
آگاهند که در طی حدود 4 ســال گذشــته بیش از ۱۲۰۰ کارگاه مرمت از 
بناهائی همچون: مسجد امام و شیخ لطف الله و کاخ چهلستون گرفته تا دور 
افتاده ترین نقاط استان در حال حاضر فعال است و همچنین هم اکنون بیش 
از 4۰۰ اقامتگاه بومگردی در طی ۳ سال اخیر در استان فعال شده که بیش 
از ۹۰ درصد آنها با احیاء خانه های تاریخی نه فقط در شــهر اصفهان بلکه 
از دور افتاده ترین نقاط استان تا مرکز اســتان در حال حاضر فعال شده اند 
و این در حالی اســت که در حال حاضر و آنهم در شرایط تنگناهای کنونی 
اقتصادی کشــور بیش از ۱۳۰۰ پروژه سرمایه گذاری گردشگری در استان 
اصفهان توسط بخش خصوصی در حال ســاخت می باشند و این در حالی 
است که حداقل ۵۰ درصد این طرحها، احیاء شامل: احیاء خانه های تاریخی، 
کاروانســراهای تاریخی، آب انبارهای تاریخی و حتی احیاء بافت تاریخی 
برخی شهرها و روستاها است که خود نشان از تلاش های این اداره کل جهت 
تشویق سرمایه گذاران در راستای سوق دادن ســرمایه های آنها در بخش 
تاریخی است که البته خود نیک آگاهید جلب حمایت این افراد به چه میزان 

سخت و دشوار است.

دوم: باید بپذیریم در استان اصفهان بیش از ۲۲ هزار اثر تاریخی وجود دارد 
که متاسفانه در دهه های گذشته نه تنها نگرشی مناسبی برای نگهداری از 
آنها وجود نداشت بلکه در بســیاری از موارد بسیاری از مسئولین نه تنها در 
اصفهان بلکه در کشور به تخریب این آثار افتخار نموده و آنها را مکانی جهت 
تجمع متخلفین می دانســتند که البته در این میان ضعف مفرط سازمان 
میراث فرهنگی در دهه های گذشته بر کسی پوشــیده نیست، لکن امروز 
افتخار ما در سازمان میراث فرهنگی به ویژه اداره کل میراث فرهنگی استان 
اصفهان این است که در ۲4 شهرستان، ۱۰۸ شهر و در ۸۰۰ دهستان و بیش 
از از ۲۰۰۰ روستا در استان مسئولیتی فعالیت می نمایند که دغدغه اصلی 
آنها نه تنها تخریب این آثار نیســت بلکه هدف آنها احیاء آثارشان و کسب 
درآمد اقتصادی از میراث هویتی خود می باشــد. حال پرسشی که در اینجا 
مطرح است این است که آیا این تغییر رویکرد، باسختی فراوان و با تلاشهای 
سازمان میراث فرهنگی و خون دل خوردنهای اهالی مطبوعات و دوستداران 
میراث فرهنگی در پهنه استان اصفهان در چند سال اخیر صورت نپذیرفته 

است؟؟؟

سوم: درباره برخی مصادیقی که خبرنگار محترم در این گزارش به آنها اشاره 
نموده اند همچون خانه نائل و کاخ ســرهنگ آباد، اگر چه در سال گذشته 
به تفصیل توضیحات درباره آن ارائه شد لکن و در این گزارش، بصورت غیر 
منصفانه به عدم پاسخگوئی مدیر کل و مجموعه مدیریت میراث فرهنگی 
اشاره شــده، اما در اینجا باید به ذکر این نکته اشاره کرد که با توجه به اینکه 
اداره کل میراث فرهنگی استان یک نهاد قانونی است، لذا برخوردهای این 
اداره کل نیز از طریــق مراجعه به قانون امکان پذیر اســت. لذا همان زمان 
یعنی در زمستان سال ۱۳۹6 و سپس در فروردین سال ۱۳۹7 به استحضار 
دوستداران محترم میراث فرهنگی رسید که این اداره کل مطابق با ابزارهای 
قانونی خود از متخلفین کــه این دو مجموعه تاریخــی را تخریب نمودند 
به دستگاه های قضائی شــکایت نموده، لذا این اداره کل هم اکنون در مقام 
شــاکی بوده و به عنوان یک طرف این دعوا شــناخته می شود، لذا هرگونه 
اطلاع رسانی درباره طرف مقابل شکایت مطابق با قانون پیش از صدور حکم 
نهائی توسط دادگاه، خلاف مقررات می باشد و این اداره کل نیز همانند هر
ادامه در صفحه ۸

با نقد منصفانه می توان به صیانت
 از میراث فرهنگی اصفهان اندیشید

اصفهـان رتبه نخسـت تولید و فرآوری سـنگ کشـور را به خـود اختصاص داده اسـت. فعالیت بیش 
از ۲۳۰ معـدن سـنگ و بیـش از ۸۰۰ کارخانـه فـراوری، ایـن اسـتان را بـه بزرگ تریـن تولیدکننده 
سـنگ های تزئینی کشـور تبدیل کرده؛ اما قطب صنعت سـنگ کشـور در سـال های اخیر از مرحله 
اسـتخراج معادن تا فروش با مشـکلات متعددی روبرو اسـت. سـنگ اصفهان بـازار خارجی و داخلی 
خوبـی نـدارد؛ تحریم هـا باعث عدم صادرات سـنگ فراوری شـده اسـت و پـول سـنگ صادراتی را 
نمـی توانیـم دریافـت کنیم. بـه غیـر از تحریم، در داخل کشـور هم سـاخت و سـاز مانند گذشـته 
نیسـت و آن چنان هم نیازی به اسـتفاده از سـنگ دیده نمی شـود؛ این عوامل سـبب کاهش شـدید 
فعالیـت سـنگبری ها و در پـی آن تعطیلی واحدهای صنعتی این اسـتان شـده اسـت. تمـام اینها حاشـیه هایی بود 

که امسـال  نمایشـگاه سـنگ اصفهان را تحت تاثیـر خود قـرار داده بود.

گزارش

گروه صنعت

 نوســان: معاون معدن و صنایــع معدنی وزیر 
صنعت ، معــدن و تجــارت اعلام کــرد:  هیچ خط 
قرمــزی بــه جزصلاحیــت و اهلیت بهــره بردار 
بــرای فعالیت بخــش خصوصی در حــوزه معدن 
وجود نــدارد. جعفر ســرقینی با بیــان این مطلب 
در ادامــه افــزود : طبق قانــون رفع موانــع تولید 
دولت معادن در اختیار را باید به دســت بخش خصوصی بدهد و سیاســت 
الان کشــور گرفتن معادن از بخش دولتی و واگــذاری به بخش خصوصی 
اســت. وی ادامه داد: ســال گذشــته از ۸ تن طلای تولیدی کشــور یک 
تن حاصل کار دولت اســت و 7 تن ثمر کار بخش خصوصی واقعی اســت . 
سرقینی با بیان اینکه کسی نمی تواند معدنی را معطل کند و معدن باید فعال 
باشد اضافه کرد: سخت گیری قانونگذار برای این است که سرمایه و اشتغال 

کشورمعطل نباشد .

 نوسان: قاسم نوده فراهانی، رئیس اتاق اصناف  
استان تهران با اشاره به گرانی اخیر خرما در کشور 
گفت: یک ترامپ در امریکا است اما هزار ترامپ در 
کشور داریم؛ آنها این بساط را برای مردم درست 

کرده اند. 
وی در رابطه با گرانی های اخیر قبل از ماه مبارک 
رمضان بیان کرد: آنچه بازار را تنظیم می کند بحث عرضه و تقاضاســت. 
در کنار این، رقابت نیز از نظر قیمت، کیفیت و کالا بازار را تنظیم می کند 
اما وقتی رقابتی بین تجار و کسبه نباشد باعث مشکلاتی از جمله گرانی 
می شود. وی افزود: به عنوان مثال خرما در داخل کشور تولید می شود و 
ما دومین کشوری هســتیم که در تولید این محصول حرف برای گفتن 
داریم اما چــرا مدیریت به گونه ای اســت که ما با بحــران خرما مواجه 

می شویم؟ 

 نوســان: آمار ســازمان میراث فرهنگی نشان 
می دهد سال ۹7 میزان گردشــگر ورودی به ایران 
7میلیون و ۸۰4 هــزار و ۱۱۳ نفر بوده که رشــد 
6۲/ ۵۲ درصدی داشــته اســت. جزئیات این آمار 
هنوز منتشر نشده اما بررسی آمارهای منتشر شده 
قبلی حاکی از آن است که میزان ورود گردشگران 
اروپایی و آمریکایی کاهش یافته و در کنار آن، تعداد مســافران ورودی از 
کشورهای همســایه به ویژه عراق و جمهوری آذربایجان روز به روز درحال 
افزایش است. در آخرین آمار منتشر شده که مربوط به ۹ ماه سال ۹7 است، 
ورود یک میلیون و ۳۵6 هــزار و 7۸ مســافر از جمهوری آذربایجان ثبت 
شده که مقایسه این عدد با مدت زمان مشــابه سال قبل، حاکی از رشد ۹۲ 
درصدی است؛ آماری که البته از سوی پلیس مهاجرت ثبت شده بدون آنکه 

هدف از ورود را اعلام کرده باشد.

 نوســان: رئیــس هیــات مدیــره صنــدوق 
ضمانــت صــادرات ایــران گفت: ســهم اســتان 
اصفهــان از صــادرات 44 میلیارد دلاری کشــور 
در ســال گذشــته ۲.66میلیــارد دلار بــود که با 
توجه بــه ظرفیت هــای این اســتان، بایــد برای 
افزایــش آن مســیرهای توســعه همــوار گردد. 
افروز بهرامی در نشســت بررسی توســعه خدمات صندوق و رفع مشکلات 
صادرکنندگان که با حضور معاون استاندار و مدیران صمت استان و اعضای 
اتاق بازرگانی برگزار شد، افزود: امروز اصفهان با توجه به میزان صادرات رتبه 
6 کشوری را دارا می باشــد وی ادامه داد صادرکنندگان و فعالان اقتصادی 
این اســتان در طول ده ســال گذشــته تنها ۲۲۱ میلیون دلار از خدمات 
پوشــش بیمه ای صندوق اســتفاده کرده اند و در این مــدت ۳۸ میلیون 
دلار هم صندوق از بابت خســارت بــه صادرکنندگان بازگردانده اســت .

خط قرمزی برای بخش خصوصی وجود ندارد سهم اصفهان از صادرات باید افزایش یایدراه بهبود بازار جمهوری آذربایجانگرانی خرما زیر سر ترامپ های ایرانی 
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بخش عظیمی از ظرفیت اسمی سنگ کشور بی استفاده باقی مانده است
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 نوسان:مختار بخشیان با اعلام اینکه در 
سال جاری طبق هدف گذاری هایی که 
شــده وبه یاری خداوند و همت کارکنان 
تا پایان ســال به تولید 6 میلیون و ۲۰۰ 
هزارتن فولاد خام و تولیــد 7 میلیون و 
7۰۰ هزارتن آهن اســفنجی دست می 
یابیم، اظهار داشت: در سال گذشته کل 

آهن اسفنجی تولید شده در کشور بالغ بر 
۲4 میلیون تن بوده است که سهم گروه 
فولاد مبارکه از این میزان، تولید بیش از 

۱۰ میلیون و ۵6۰ هزار تن بوده است.
معاون بهره برداری فولادمبارکه ادامه داد: 
فولاد مبارکه این قابلیــت را دارد که در 
ســالجاری فولاد مورد نیاز بازار را نسبت 

به ظرفیت تولید کرده و رشد تولید داشته 
باشــد با توجه به اینکه در سال گذشته

 نیز تولیدات فولاد مبارکه مازاد بر پیش 
بینی ها بود.

وی تاکید کرد: تولید محصولات ســرد و 
سفارشات ویژه مشتریان از دیگر فعالیت 

های این شرکت است.

معاون بهره برداری فولادمبارکه عنوان کرد:

تمرکز بر تولید محصولات ویژه در سال جاری

 نوسان :   پنجمین کنفرانس بین المللی 
»استیل پرایس« با موضوع صنعت فولاد و 
مواد اولیه، ایستادگی، توسعه صادرات روز 
گذشته در هتل استقلال تهران با حضور 
شرکت های توسعه آهن و فولاد گل گهر، 
ذوب آهن اصفهــان، زرین صنعت چاف، 
فولاد خوزستان، فولاد کاوه جنوب کیش، 
فولاد مبارکه اصفهان، فــولاد هرمزگان، 
گســترش فناوری خوارزمی، شــرکت 
معدنی و صنعتی چادرملو، شرکت معدنی 
و صنعتی گل گهر و ســازمان نوســازی و 
توسعه معادن و صنایع معدنی)ایمیدرو( 

برگزار شد.
معاون اجرایی پروژه های توســعه شرکت 
فولاد مبارکه اصفهــان در این کنفرانس 
گفت: فولاد یک صنعت اســتراتژیک در 
جهان به شمار می رود. احمد سعیدبخش 
ادامه داد: در ســال ۱۳۵6 به میزان 7۰۰ 
هزار تن فولاد در کشور تولید می شد که این 
آمار در سال ۹7 به ۲۵ میلیون تن رسیده 
که قرار است این آمار در سال ۱4۰4 به ۵۵ 
میلیون تن برســد. وی در ادامه بیان کرد: 
ایران در تولید فولاد در سال ۲۰۱۸میلادی 
)۱۳۹7( به رتبه دهم رسید که امیدواریم 

در سال ۱4۰4 به رتبه هفتم برسیم. 
معاون اجرایی پروژه های توســعه شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان همچنین یادآور شد: 
فولاد مبارکه در ســال گذشته با ظرفیت 
۹۲درصدی مشغول تولید بوده است. وی 
همچنین با اشاره به اهمیت صادرات عنوان 
کرد: تمرکز بازار فولاد باید بیشتر به سمت 
صادرات باشد که در این زمینه همت بیشتر 
دولت را می طلبد چراکه فولاد جایگزینی 
برای نفت به شــمار می رود و بنابراین باید 

به دنبال راهکارهای این جایگزینی بود.
معاون برنامه ریزی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت نیز در این کنفرانس عنوان کرد: ۹7، 
سال سختی برای اقتصاد ایران بود اما در هر 
صورت با همت بخش خصوصی از این سال 
عبور کردیم، هرچند عوارض و تکانه هایی 
به همراه داشت. به گزارش صمت، سعید 
زرندی ادامه داد: مشکل ما نبود مدیریت 
دانش است. در هر دوره ای افزون بر افزایش 
نرخ دلار، افزایش نرخ قطعــات خودرو و 

فولاد و... نیز داشته ایم. 
وی ادامــه داد: ســال ۹۸ در پارامترهای 
بین المللی تغییراتی حاصل نشده است و 
فعالان بخش خصوصی توانسته اند خود را 

مدیریت کنند. 
معاون برنامه ریزی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: از خرداد تا آبان سال گذشته 
مدام قوانین تغییر کرد و تولیدکنندگان از 
این موضوع ناراضــی بودند اما چندماهی 

است که قوانین ثبات بیشتری یافته اند.
زرندی با اشاره به موضوع صادرات عنوان 
کرد: هم اکنــون باید به ســمت صادرات 
بیشــتر پیش برویم که در این زمینه باید 
تمرکز بیشتری روی کشورهای همسایه 
داشته باشیم. صنعت فولاد می تواند برای 
صادرات به ۱۵ کشور پیشقدم باشد. سال 
گذشــته ۲۳ میلیارد دلار به ۱۵ کشــور 
همسایه صادرات داشتیم که از این میزان ۹ 
میلیارد دلار آن به عراق اختصاص داشت. 
وی خاطرنشــان کرد: در افق چشم انداز 
سال ۱4۰4 و در جهت تولید ۵۵ میلیون 
تن فــولاد به ظرفیت هــای قابل توجهی 
رســیده ایم اما واحدهای تولیدی شمش 
به اشــباع رســیده اند و در این زمینه باید 
به ســمت صادرات پیش برویم. وی ادامه 
داد: برنامه ریزی های مــا در مکران باید با 
تغییر نگاه در رویکرد سرمایه گذاری باشد. 
ســرمایه گذاری را باید به سمت سواحل 
خلیج فارس با نگاه جدیــد ببریم تا دچار 

مشکل سیمان و مازاد تولید آن نشویم.

فولاد
جایگزین مناسب نفت

industry

مهندس حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان، در اختتامیۀ 
همایش بین المللی آیندۀ جهان اسلام در 
افق ۱4۱4 که در دانشگاه تهران برگزار شد، 
اقدام های شرکت فولاد مبارکه در شرایط 
فعلی منطقه و جهان اسلام را امیدبخش 

دانست.
 

رتبۀ دهم ایران
 در تولید فولاد جهان

وی با تأکید بر اینکه فولاد مبارکه مولود 
انقلاب اسلامی است و در بخش صنعت و 
تولید کالای استراتژیک تاکنون پیشرفت 
های ویژهای داشته است تصریح کرد: در 
سال ۱۳۵7 کشور ما 6۰۰ هزار تن تولید 
داشت و 4 میلیون تن فولاد وارد می کرد؛ 
درحالیکه امروز در چهل سالگی انقلاب 
اسلامی، صنعت فولاد ایران اسلامی با ۳۲ 
میلیون تن ظرفیت نصب شده، به تولید 

واقعی ۲۵ میلیون تن دست یافته است.
جایگاه  ارتقای  مبارکه  فولاد  مدیرعامل 
ایران در بین دیگر کشورهای تولیدکنندۀ 
فولاد جهان را ثمرۀ تلاش جهادگران عرصۀ 
صنعت دانست و افزود: در سال ۱۳۵7 رتبۀ 
تولید فولاد ایران در جهان سی وپنجم بود 

که امروز به رتبۀ دهم ارتقا یافته است.
عظیمیان گفت: فولاد مبارکه به عنوان 
مولود انقلاب اسلامی در حال حاضر با 
۱۰.۲ میلیون تن تولید، ۵۰ درصد تولید 
کشور را در اختیار دارد و توانسته از سنگ تا 
رنگ را جامۀ عمل بپوشاند و زنجیرۀ تولید 

فولاد را در خود کامل کند.
در  مبارکه  فولاد  نام  گرفتن  قرار  وی 
ظالمانه  اقدامی  را  ها  تحریم  فهرست 
خواند و خاطرنشان کرد: فولاد مبارکه در 
۲7 مهرماه سال گذشته در فهرست تحریم 
ها قرار گرفت. این اقدام نشان دهندۀ این 
است که فولاد مبارکه نقش بسیار بزرگی در 
صنعت و اقتصاد ایران دارد و آمریکا برای به 
زانو درآوردن اقتصاد ایران فولاد مبارکه را 

در فهرست تحریم ها قرار داده است.
مهندس عظیمیان ادامه داد: در حال حاضر 
فولاد مبارکه یک درصد GDP کشور و ۵ 
درصد از GDP صنعت را در اختیار دارد 
و با پرداخت ۱۵۰۰ میلیارد تومان مالیات، 
ردیف اول در بین شرکت های تولیدی 
و  ردیف دوم در شرکت های بورسی را به 

خود اختصاص داده است.
مدیرعامل فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: 
مدیران و کارکنان فولاد مبارکه در همۀ 
قسمت های کارخانه، هم قسم شده اند 
تا اجازه ندهند تحت هیچ شرایطی تولید 
متوقف شود. در حقیقت کارکنان فولاد 
مبارکه و آنهایی که به صورت غیرمستقیم 
دارند،  سروکار  اقتصادی  بنگاه  این  با 
تشکیل  را  نفری  هزار  خانوادهای ۳۵۰ 
می دهند. وی در بخش دیگری از سخنان 
فولاد  ارتباط  از  همایش،  این  در  خود 
با دانشگاه به عنوان یک مزیت  مبارکه 
یاد و اضافه کرد: در فولاد مبارکه ده ها 
قرارداد مطالعاتی، تحقیقاتی و پژوهشی با 
دانشگاههای کشور منعقد شده تا از توان 

و تخصص جامعۀ علمی بهره برده شود. 
یکی دیگر از دستاوردهای بزرگ شرکت 
شرکتهای  حداکثری  توان  از  استفاده 
سازندۀ داخلی و بومی است؛ تا آنجاکه 
ایم بیش از ۸۰ درصد قطعات  توانسته 
موردنیاز خود را بومی سازی و از داخل 
کشور تأمین کنیم. این موفقیت بزرگ 
حاکی از وجود نیروهای متخصص و متعهد 

در ایران اسلامی است.
وی در ادامه از میزان مصرف دو عنصر 
عنوان  به  کشورها  در  فولاد  و  سیمان 
کرد:  اضافه  و  یاد  توسعه  های  شاخص 
کشور ما در صادرات سیمان و فولاد به 

دستاوردهای خوبی نائل شده است.
مدیرعامل فولاد مبارکه در پایان با تأکید 
بر اینکه بسیاری از مردم ایران سهامدار 
مبارکه  فولاد  فواید  و  اند  مبارکه  فولاد 
به ۸۰ میلیون شهروند ایرانی می رسد 
برای کارکنان  امر  این  خاطرنشان کرد: 
فولاد مبارکه باعث افتخار است و برای 
حفظ این عزت و سربلندی همچنان تلاش 

خواهیم کرد.

 جهان اسلام
 نیازمند استراتژی مقاومت 

یحیی رحیم صفوی، مشاور مقام معظم 
رهبری، دیگر سخنران این همایش با اشاره 
به معضلاتی که در پی فقدان استراتژی 
پدید  اسلامی  کشورهای  در  مقاومت 
آمده، اظهار کرد: مسلمانان نیازها و علایق 
مشترکی دارند و این امر ما را به استراتژی 

واحدی در سطح بین الملل سوق میدهد؛ 
باید این استراتژی را در عرصه های مختلف 
در پیش بگیریم تا توفیق عملی در پیش 

داشته باشیم.
مشاور مقام معظم رهبری افزود: این حادثه 
ای تلخ است که بسیاری از اتفاقات در جهان 
اسلام را غربی ها رقم می زنند و برای مدتی 
حاکمان  پیکو،  سایکس  قرارداد  از  بعد 
سرزمین های اسلامی غربی ها بودند و 
سرزمین های مسلمانان را بین خود تقسیم 

کرده بودند.
در  اختلاف  برندۀ  کرد:  بیان  صفوی 
هستند.  دشمنان  مسلمان،  کشورهای 
کشورهای  در  را  امنیت  حتی  دشمنان 
اسلامی تجاری کرده اند؛ تا از این کشورها 
برای تأمین امنیتشان که خود آن را به 
اقتصادی  مطالبۀ  اند  انداخته  مخاطره 

داشته باشند.
رحیم صفوی گفت: کشورهای اسلامی 
حدود 6۰ درصد از منابع انرژی جهان را 
در اختیار دارند، اما ازلحاظ اقتصادی به 
خوبی توسعه پیدا نکرده اند؛ درحالیکه 
سایر کشورها برای پیشرفت اقتصادی خود 
و برای تأمین انرژی نیازمند کشورهای 

مسلماناند.

 اتلاف منابع 
در حکومت مهدوی رخ نمیدهد

فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و دارایی 
نیز  در اختتامیۀ همایش بین المللی »آیندۀ 
جهان اسلام در افق ۱4۱4 شمسی« اظهار 
کرد: شاید عنوان این همایش متضمن این 
باشد که آیندۀ جهان اسلام مبهم است؛ اما 
آینده برای مسلمانان و شیعیان کاملا روشن 
است که همان تشکیل حکومت مهدوی با 

تمام مختصات آن است.
به  اجمالی  نگاهی  کرد:  اظهار  دژپسند 
وضعیت موجود ما را به تأمل وامیدارد که 
داریم.  فاصله  با وضعیت مطلوب  چقدر 
جامعۀ مهدوی جامعۀ مطلوب ماست. در 
این جامعه، هم عدالت و هم حمد و سپاس 
به معنای واقعی کلمه محقق میشود. در 
این راستا جامعه ای پر از فراوانی و رفاه 

انسانی و اجتماعی خواهیم داشت.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: در صدر 
همۀ این موارد به کمال رسیدن کرامت 
انسانی است. انسان مهدوی، انسانی کاملا 
در مقام عبودیت و حمد و سپاس از آن 
چیزی است که خداوند خلق کرده است. 
در این جامعه همه برای بهترین استفاده 
از آنچه خداوند خلق کرده است، قیام می 
کنند و اتلاف منابع رخ نمیدهد.وی با تأکید 
بر اینکه روند رشد و توسعه در جهان اسلام 
مطلوب نیست گفت: باید از آنچه داریم به 
خوبی بهره ببریم. سهم ما ازنظر مساحت، 
جمعیت و در منابع خدادادی بسیار زیاد 
است، اما نقش آفرینی ما در بازار جهانی 
کم است و نسبت درآمد سرانۀ ما با درآمد 

سرانۀ جهانی تفاوت دارد.

ــه  ــت ۱۳۹۸ در کتابخان ــق ۱4۱4، ۸ اردیبهش ــلام در اف ــان اس ــده جه ــی آین ــش بین  الملل همای
گزارش

گروه صنعت
مرکــزی و مرکــز اســناد دانشــگاه تهــران برگــزار شــد. در ایــن همایــش که با همــکاری دانشــگاه 
تهــران و مؤسســه آینــده پژوهــی جهان اســلام، و بــا حضور شــخصیت های کشــوری، دانشــگاهی، اندیشــمندان 
و محققــان داخلــی و خارجــی برگــزار شــد، از ســه کتــاب تحــت عناویــن »تحلیــل شــکاف اقتصــاد سیاســی 
کشــورهای عضــو ســازمان همــکاری اســلامی«، افغانســتان )مجموعــه کشــورهای اســلامی(« و »جهان اســلام از 
ــکو و  ــازمان آیسس ــر کل س ــام مدی ــت پی ــن قرائ ــد. هم چنی ــی گردی ــی« رونمای ــاخص های بین الملل ــگاه ش ن
ــران از دیگــر  ــه دانشــگاه های جهــان اســلام، توســط دبیــرکل کمیتــه ملــی آیسســکو در ای دبیــرکل اتحادی

برنامه های این همایش بود.

دستاوردهای امیدبخش برای جهان اسلام

طرح نظام مسئولیت هاي اجتماعي در شرکت فولاد هرمزگان در حال تدوین است 
و در نیمه اول سال اجرایی می شود.رضا صفریان مدیر روابط عمومی شرکت فولاد 
هرمزگان با بیان این خبر گفت: فولاد هرمزگان همواره در مسئولیت های اجتماعی 
پیشتاز است و تلاش می کند در حوزه های مختف مشارکت داشته باشد. وی با اشاره 
به وقوع سیل در برخی از استان های کشور گفت: شرکت فولاد هرمزگان محموله ای 

به ارزش ۱۰ میلیارد ریال، به نقاط مورد نظر ارسال کرد.

رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: فولادمبارکه یکی از واحدهای تولیدی بزرگ 
اقتصادی کشور است که هم برای کشور مفید فایده واقع شده و هم در منطقه منشأ اثر بوده 
است.محمدرضا رضایی افزود: در این شرایط اقتصادی، بنگاه های بزرگی مانند فولاد مبارکه 
بتوانند در حل مشکلات مردم، خصوصا مساعدت در حوزۀ عمران و راه ها بیشتر از گذشته 
یاریرسان دولت باشند یک مزیت مهم به شمار می روند.رضایی در پایان از تعاملات سازندۀ 
فولاد مبارکه با نمایندۀ مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی قدردانی کرد.

اقدامات فولاد مبارکه یک مزیت استتدوین نظام مسئولیت های اجتماعی در فولاد هرمزگان

مدیرعامل فولاد مبارکه در همایش بین المللی آیندۀ جهان اسلام در افق ۱۴۱۴ مطرح کرد:

ارتقای جایگاه ایران در بین کشورهای تولیدکنندۀ فولاد جهان ثمرۀ تلاش جهادگران عرصۀ صنعت است

با اعطای لوح تقدیر به ترابی؛

روابط  ملی  کنفرانس  هشتمین   
از  بیش  با حضور  عمومی صنعت 
کارشناسان  اساتید،  از  نفر   ۱۰۰۰
و  عمومی  روابط  عرصه  فعالان  و 
در  هفته  ابتدای  ایران  ارتباطات 

تهران برگزار گردید. 
رویداد  شاهد  کنفرانس  این  در 
مهمی بودیم که از موفقیت جدیدی 
از فولاد مبارکه خبر می داد و گواه 
در  سرآمد  مجموعه  این  اقتدار 
زمینه ای دیگر بود. لوح تقدیر این همایش به جهت حمایت از آموزش در 
عرصه ارتباطات و روابط عمومی به ایرج ترابی مدیر روابط عمومی شرکت 

فولاد مبارکه اهدا گردید.
در حاشیه این نمایشگاه مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه با اشاره به 
رویکردهای روابط عمومی فولاد مبارکه در سال ۹۸ گفت: یکی از مشکلات 
روابط عمومی ها فقدان استراتژی است؛ اما خوشبختانه فولاد مبارکه به 
عنوان یک شرکت سرآمد نه تنها در بخش روابط عمومی بلکه در تمام 
حوزه ها بر مباحث استراتژیک تمرکز داشته و اهداف فردی برای هر بخش 
به صورت پیوسته در راستای تحقق اهداف کلان مجموعه بوده و تلاش این 
است تا همواره رو به بهبود حرکت کنیم تا به نقطه تعالی برسیم. ترابی افزود: 
این مجموعه بر مباحث آموزشی برای به روزرسانی اطلاعات نیروی انسانی 
تأکید دارد. در همین مورد روابط عمومی فولاد مبارکه در خصوص رسانه 
دیجیتالی که نشانگر مدرنیزه شدن این بخش از سازمان است خوب عمل 
کرده و نتایج گویای همین حقیقت است. مدیر روابط عمومی شرکت فولاد 
مبارکه خاطرنشان کرد: نگاه ما همواره نه تنها در حوزه سخت افزار و نرم افزار 
بلکه در درجه بالاتر مغز افزار ارتقاء است تا حرکتی مستمر به سمت تعالی 

باشد و فولاد مبارکه هیچ گاه این هدف را فراموش نکرده است.
با توجه به اینکه از ایشان در هشتمین کنفرانس ملی روابط عمومی و صنعت 
تقدیر شد و یکی از دلایل این تقدیر تمرکز دقیق این بخش بر بحث آموزش 
بوده، وی نقطه قوت و دلیل برتری مجموعه در این مورد را این گونه عنوان 
کرد: فولاد مبارکه در حوزه آموزش در سطح امور کارکنان و در سطح کلان 
اهدافی را تعریف کرده و هر بخش با توجه به نیازهای آموزشی تخصصی 
همان واحد، آموزش می بیند که اساتید مجربی در زمان های مشخص این 
آموزش را برای بهبود فضای عملیاتی و اجرایی بهتر ارائه می نمایند. وی در 
خصوص اقدامات رسانه ها برای نمایش جایگاه اصلی فولاد مبارکه و همکاری 
دوجانبه با این مجموعه و شفاف سازی اطلاعات تصریح کرد: انتظار ما این 
است تا رسانه ها به صورت شفاف اطلاع رسانی را انجام دهند فولاد مبارکه 
همواره تلاش کرده تا بهترین اقدام در شرایط موجود را داشته باشد به همین 
خاطر نیازی به مبالغه در برخی موارد ندارد. بعلاوه اینکه مطالب را به موقع و 
به جا مطرح نمایند. با توجه به اینکه فولادمبارکه همواره در حال پایش است؛ 
نباید بدون مستندات سخنی از این مجموعه مطرح شود. این هم زمانی اتفاق 
خواهد افتاد که در کنار هم باشیم نه مقابل هم، همکاری دوجانبه سبب 

هم افزایی می شود و این خواسته ماست.
وی برنامه های سال ۹۸ را که به اهداف اضافه خواهد شد تا بهبود بیشتری 
حاصل شود این طور عنوان کرد: با توجه به شرایط روز ابزارهای جدیدی را 
اضافه خواهیم کرد تا به روزرسانی در فضای مجموعه مغفول نماند، فولاد 
مبارکه هرگز در یک نقطه متوقف نمی شود و سعی دارد با مطالعه الگوی 

شرکت های فرا صنعتی به آن ساختار نزدیک شود.

روابط عمومی فولاد مبارکه
پیشتاز آموزش نیروهای متخصص

»فولاد« در فروردین خوش درخشید؛

مبارکه  فولاد  :شرکت  نوسان   
اصفهان عملکرد فروردین را منتشر 
ماه  نخستین  در  شرکت  این  کرد. 
از ۲۳۰۰  بیش  فروش  سال ۹۸  از 
میلیارد تومانی را به ثبت رسانده است. 
به گزارش پایگاه خبری اقتصادبازار 
به نقل از دنیای بورس، بهبود رویه 
تولید در کنار نرخ های فروش جذاب 
از ویژگی های گزارش فروردین فولاد 
مبارکه محسوب می شود. بررسی ها 
نشان می دهد همچنان احتمال اوج گرفتن فروش مبارکه در ماه های آتی وجود 
دارد. بر این حصول درآمد ماهیانه بیش از ۳ هزار میلیارد تومان برای »فولاد« تا 

قبل از پایان بهار دور از دسترس نیست.
فولاد مبارکه عملکرد فروردین را دلنشین روانه بازار کرد. این شرکت با ارزش 
بازار ۵۲ هزار میلیارد تومانی در فروردین فروش بیش از ۲۳۰۰ میلیارد تومانی 
را به ثبت رسانده است. تولید فولاد مبارکه مسیر رو به بهبودی را در پیش گرفته 
و در ماه های گذشته شاهد اوج گیری دوباره تولید در این شرکت هستیم. بر 
این اساس تولید 4۱۰ هزار تن محصولات گرم در کنار تولید ۱۱۱ هزار تنی 
سایر محصولات )اسلب( نیز جالب توجه است. فولاد مبارکه اصفهان بخشی از 
تولیدات خود را انبار منتقل کرده است با این حال اگر برآیند تغییرات موجودی 
در ماه های آینده )با فرض ثبات رویه کنونی تولید( صفر فرض شود باید در 

انتظار درآمد ۳ هزار میلیارد تومانی فولاد مبارکه در ماه های آینده بود.
لازم به ذکر است که با توجه به رویه فروش محصولات فولاد مبارکه در بورس 
کالا، این شرکت در اردیبهشت و خرداد در مجموع  حدود ۳47 هزار تن ورق 
گرم را با میانگین قیمتی بیش از 4۹۰۰ تومانی به ازای هر کیلو به فروش رسانده 
است. میانگین نرخ فروش ورق گرم فولاد در فروردین کمتر از 4۵۰۰ تومان به 
ازای هر کیلو بوده که با فرض ثبت معاملات در عملکرد فرودین بر اساس آمار 
بورس کالا، به نرخ فروش صادراتی کمتر از 44۰۰ تومان برای ورق گرم خواهیم 
رسید. این در حالی است که باید همچنان در انتظار رشد نرخ نیمایی بر اساس 
واقعیت های بازار ارز بود و رشد نرخ فروش صادراتی بود. برخی نگرانی ها از سهام 
فولاد مبارکه به وضعیت جهانی فولاد و همچنین هراس از عقب نشینی تقاضا 
در بورس کالا به دنبال رکود داخلی و همچنین تکرار رویه نابخردانه و رانت زای 

سیاست گذار داخلی است.

انتظار برای فروش 
۳ هزار میلیارد تومانی 



سال پنجم/ شماره 7۹ /  ۱7  اردیبهشت ۱۳۹۸/   ۱ رمضان ۱۴۴۰
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رونوشت آگهی حصروراثت

فاطمه رمضانی مقدم، داراي شناسنامه شماره ۱۲7۲۵۲۹۳47 به شرح دادخواست به 
کلاسه ۳۵۵/۹۸ ح ۱۰  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروا ن عادل رمضانی مقدم بشناســنامه ۱7۰ درتاریخ ۱/۱۲/ ۹۸ اقامتگاه 
دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به۱ پسر ، ۱ 

دختر ، مادر و پدر   به اسامي: 
۱-   بنیامین رمضانی مقدم به ش ش ۱۲7۳۸۱۱47۱  نسبت با متوفی فرزند)پسر( .

۲-   فاطمه  رمضانی مقدم    به ش ش ۱۲7۲۵۲۹۳47   نسبت با متوفی فرزند) دختر( .
۳-  عباس رمضانی مقدم   به ش ش ۲   نسبت با متوفی پدر .

4- شکریه رمضانی فروز به ش ش ۵۵۰۹۹ نسبت با متوفی مادر.
ولاغیر.

اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي
 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰  شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۱۵۳۳

رونوشت آگهی حصروراثت

تیمور کیانــی فلاورجانی، داراي شناســنامه شــماره ۸۰۰ به شــرح دادخواســت به 
کلاســه ۲۸4/۹۸ ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نمــوده و چنین 
توضیح داده که شــادروان علی کیانی فلاورجانی بشناســنامه ۱۹۰  درتاریخ ۹6/۱۰/۳ 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به 

۱ پسر ، ۲ دختر و ۱ همسر به اسامي: 
۱-   تیمور کیانی فلاورجانی  به ش ش ۸۰۰ نسبت با متوفی فرزند.
۲- عزت کیانی فلاورجانی  به ش ش ۳۵۸۲ نسبت با متوفی فرزند.

۳- زهرا  کیانی فلاورجانی  به ش ش ۱۵۱۸4 نسبت با متوفی فرزند.
 4 -   صدیقه داستانپور به ش ش ۵۱ نسبت با متوفی  همسر.

ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰  شوراي حل اختلاف. م الف/444۰۲۱

رونوشت آگهی حصروراثت

عباس میرزائی عسگرانی، داراي شناسنامه شــماره ۱67۱ به شرح دادخواست به کلاسه 
۲77/۹۸ ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهــي حصروراثت نمــوده و چنین توضیح 
داده که شــادروان مسعود میرزائی عسگرانی  بشناســنامه ۱۲۱7۱  درتاریخ ۹7/۱۲/۱6 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به 

۱  دختر  ، پدر و مادر به اسامي: 
۱-    مهدیس میرزائی عسگرانی  به ش ش ۱۲76۸۲۲4۵6 نسبت با متوفی فرزند.

۲-  زهرا دادخواه     به ش ش ۵۳ نسبت با متوفی مادر .
۳-  عباس میرزائی عسگرانی   به ش ش ۱67۱ نسبت با متوفی  پدر .

 ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰  شوراي حل اختلاف. م الف/44۳۵۲4

رونوشت آگهی حصروراثت

سید عبدالرضا دیباجی پور، داراي شناسنامه شماره ۳۱۲ به شرح دادخواست به کلاسه 
4۰۳/۹۸ ح ۵4  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شــادروا نمهدعلیا برکات دیباجی فروشانی بشناســنامه 4۵۵۰ درتاریخ ۱۱/۳ / ۹7 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به 

۳ پسر  و۱ دختر به اسامي: 
۱-سیدعبدالوهاب دیباجی پوربه ش ش ۳۱۲  نسبت با متوفی فرزند .
۲-   سید علیرضا دیباجی   به ش ش ۳۹۵۳۵  نسبت با متوفی فرزند .

۳-  سیدمحمدرضا دیباجی فروشان به ش ش 4۲۹۹۲  نسبت با متوفی فرزند .
4-فاطه دیباجی فروشان به ش ش ۵47  نسبت با متوفی فرزند  .

ولاغیر.
اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي
 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۵4  شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۲۵۲4

رونوشت آگهی حصروراثت

زهــرا محمدســلطانی ، داراي شناســنامه شــماره ۱۱۳۰۱۹۱۲۰6 بــه شــرح 
دادخواست به کلاســه ۲74/۹۸ ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت 
نموده و چنیــن توضیح داده که شــادروا ن حســن صحرائی بشناســنامه ۹ درتاریخ
۸/۲7/ ۹6 اقامتــگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفــوت آن مرحوم 

منحصراست به ۱ پسر ، ۱ دختر ، همسر و مادر به اسامي: 
۱- مردان صحرائی به ش ش ۳64۸  نسبت با متوفی فرزند) پسر( .

۲-  ملودی صحرائی  به ش ش ۱۳7  نسبت با متوفی فرزند ) دختر( .
۳-    مریم کاروانپور به ش ش ۱۲7۱۰۲۸74۳  نسبت با متوفی همسر .

4- طیبه مقتدری زاده به ش ش ۱۹۵  نسبت با متوفی مادر  .
ولاغیر.

اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي
 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰  شوراي حل اختلاف. م الف/44۳۲۱۲

رونوشت آگهی حصروراثت
ایمان محمودیه، داراي شناسنامه شماره ۳۵۲47 به شرح دادخواست به کلاسه 4۰۵/۹۸ ح ۵4  
از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان محمدعلی 
محمودیه فرزند مصطفی بشناســنامه ۳ درتاریخ ۸۵/۱۱/۱۹ اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي 

گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به ۵ پسر  ،۳ دختر و  ۱ همسر دائمی به اسامي: 
۱-  جهانگیــر محمودیه  به ش ش ۹4۲ نســبت بــا متوفی فرزند.۲-ســهراب محمودیه به 
ش ش ۱۲۲۳ نســبت بــا متوفــی فرزند.۳-پیمان محمودیــه به ش ش ۲۹۳7۳ نســبت 
بــا متوفی فرزنــد.4- هوشــنگ محمودیــه بــه ش ش 4۱۱۵ نســبت با متوفــی فرزند.

۵-  ایمان محمودیه به ش ش ۳۵۲47 نســبت با متوفی فرزند.6- مهناز محمودیه به ش ش 
۲۹۳7۱ نسبت با متوفی فرزند. 7- شهناز محمودیه به ش ش ۲۹۳7۲ نسبت با متوفی فرزند. 
۸- الهام محمودیه به ش ش ۳۳۸۲4 نسبت با متوفی فرزند ۹-عفت خسرویان فرزند احمد  به 

ش ش ۲ نسبت با متوفی همسر .
 ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه ۵4 شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۲۸۸۵

رونوشت آگهی حصروراثت

مریم عباسی فسادرانی، داراي شناسنامه شــماره ۱۰۰۲6 به شرح دادخواست به کلاسه 
۲۸۲/۹۸ ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهــي حصروراثت نمــوده و چنین توضیح 
داده که شــادروان  حمیدرضا فردوســی زاده  بشناســنامه ۱7۱۳  درتاریــخ ۹۳/6/۱6 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به 

۱  همسر ، مادر و ۲ دختر به اسامي: 
۱-   مریم عباسی فسادرانی به ش ش ۱۰۰۲6 نسبت با متوفی همسر.

۲- پروانه پورقبادکیان   به ش ش ۸۱۵ نسبت با متوفی مادر .
۳-  رکسانا فردوسی زاده   به ش ش ۱۲74۹۰۳7۰۱ نسبت با متوفی فرزند ) دختر( .
4-کیمیا  فردوسی زاده   به ش ش ۱۲7۲۵۹4۰6۸ نسبت با متوفی فرزند ) دختر( .

 ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰  شوراي حل اختلاف. م الف/444۰۳7

رونوشت آگهی حصروراثت

مصطفی زارعی، داراي شناسنامه شماره ۱۲۲4 به شرح دادخواست به کلاسه ۳۸۵/۹۸ 
۱۰  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان 
عفت زارعی بشناسنامه ۲4 درتاریخ ۹۸/۱/۲7 اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه 

حین الفوت آن مرحوم منحصراست به ۳ پسر و ۵ دختر  به اسامي: 
۱-  مصطفی زارعی  به ش ش ۱۲۲4 نسبت با متوفی فرزند.۲-امراله زارعی شمس آبادی به 
ش ش ۸۳۳ نسبت با متوفی فرزند.۳- مرتضی زارعی شمس آبادی به ش ش ۱7۲۵ نسبت با 
متوفی فرزند.4- مهری زارعی شمس آبادی  به ش ش ۸۳۲ نسبت با متوفی فرزند.۵-   رضوان 
زارعی شمس آبادی به ش ش ۹۸۲ نسبت با متوفی فرزند.6- آصفه زارعی شمس آبادی به ش 
ش 6۰۱۹۵ نسبت با متوفی فرزند. 7-  عصمت زارعی شمس آبادی به ش ش ۱۲۲۵ نسبت 

با متوفی  فرزند . ۸- مریم زارعی شمس آبادی  به ش ش ۲۲۳۹ نسبت با متوفی فرزند ولاغیر.
 اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰  شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۲۵۰۹

رونوشت آگهی حصروراثت

محمدباقر جعفری   ، داراي شناســنامه شــماره ۲۲6 به شــرح دادخواست به کلاسه 
۳۸۳/۹۸ ح ۵4  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نمــوده و چنین توضیح 
داده که شــادروا ن مصطفی امین جعفــری بشناســنامه ۱۱۰ درتاریــخ ۱/۲7 / ۹۸ 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به 

۲ پسر  ،۱دختر و ۱ همسر   به اسامي: 
۱- محمدباقر امین جعفری  به ش ش ۲۲6  نسبت با متوفی فرزند .

۲- اکبر امین جعفری   به ش ش ۱۱6  نسبت با متوفی فرزند .
۳- فاطمه امین جعفری به ش ش ۳۲4  نسبت با متوفی فرزند .

4-  ایران شفیعیان دهاقانی به ش ش ۱۸۱  نسبت با متوفی همسر  .
ولاغیر.

اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي
 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۵4  شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۱۵47

رونوشت آگهی حصروراثت

عفت یوســفی، داراي شناســنامه شــماره ۲۸۵۰ به شــرح دادخواســت به کلاسه 
۳۸۵/۹۸ ح ۵4  از ایــن شــورا درخواســت گواهــي حصروراثــت نمــوده و چنین 
توضیح داده که شــادروان  رضا یوســفی بشناســنامه ۱  درتاریــخ ۹۸/۱/6 اقامتگاه 
دائمي خود بــدرود زندگــي گفته ورثه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت به

 ۲پسر ،  ۲ دختر و۱  همسر  به اسامي: 
۱-  علی یوسفی  به ش ش ۲7۸۹ نسبت با متوفی فرزند.
۲- احمد یوسفی به ش ش ۳6۱۰ نسبت با متوفی فرزند.
۳- فاطمه یوسفی به ش ش 46۲نسبت با متوفی فرزند.

4- عاطفه یوسفی به ش ش ۱۲7۰۲4۲۵6۳ نسبت با متوفی فرزند.
۵- عفت یوسفی به ش ش ۲۸۵۰ نسبت با متوفی همسر.

ولاغیر.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه ۵4 شوراي حل اختلاف. م الف/4۱۵۸۱۵

رونوشت آگهی حصروراثت

اشــرف مظاهری کچی  ، داراي شناسنامه شــماره ۱ به شــرح دادخواست به کلاسه 
4۰۱/۹۸ ح ۵4  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نمــوده و چنین توضیح 
داده که شادروا ن حســن توکلی کچی بشناســنامه 666 درتاریخ ۱۲/۱ / ۹7 اقامتگاه 
دائمي خود بــدرود زندگــي گفته ورثه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت به 

۱ پسر ،۱ دختر ، همسر و پدر به اسامي: 
۱-   محمدرضا توکلی کیچی به ش ش ۱۲7۲4۹۹۰6۵  نسبت با متوفی فرزند .

۲-  زهرا توکلی کیچی به ش ش ۱۲7۱۹6۸۲۹۰  نسبت با متوفی فرزند .
۳-     اشرف مظاهری کچی به ش ش ۱  نسبت با متوفی همسر .

4-  عبدالوهاب توکلی کچی به ش ش 46۸  نسبت با متوفی پدر  .
ولاغیر.

اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي
 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۵4  شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۱۹۲۰

رونوشت آگهی حصروراثت

مهدی طباخیان شــیرازی ، داراي شناســنامه شــماره ۱۱۲4 به شــرح دادخواست 
به کلاســه 4۲۱/۹۸ ح ۵4  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شادروان جواد طباخیان شــیرازی  بشناسنامه ۲۹۳  درتاریخ ۹۸/۱/۲7 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

 ۲ پسر٬ ۳ دختر   و  همسر  به اسامي: 
۱- مهدی طباخیان شیرازی به ش ش ۱۱۲4  نسبت با متوفی فرزند .

۲-   علیرضا شیرازی به ش ش 47۱  نسبت با متوفی فرزند.
۳-  بهناز شیرازی به ش ش ۱۰64  نسبت با متوفی فرزند.

4-  افروز طباخیان شیرازی به ش ش 6۹7  نسبت با متوفی فرزند.
۵- زیبا شیرازی  به ش ش ۹6۰  نسبت با متوفی فرزند.

6-  بهجت مغیث  به ش ش ۱7۸ نسبت با متوفی همسر.
 ولاغیر.اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي 
نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه ۵4  شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۳76۸

رونوشت آگهی حصروراثت
علیرضا رفیعی، داراي شناســنامه شــماره ۲4۵۱ به شــرح دادخواست به کلاسه 
4۱۰/۹۸ ح ۵4  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شادروان  خورشید معین نجف آبادی بشناســنامه ۲۸۹ درتاریخ ۸۹/۱/۳۱ 
اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به ۳ 

پسر  و ۳ دختر و  همسر  به اسامي: 
۱-  علیرضا رفیعی به ش ش ۲4۵۱ نســبت با متوفی فرزند.۲-احمدرضا رفیعی به 
ش ش ۲4۵۲ نسبت با متوفی فرزند.۳- احسان اسحاقیان درچه به ش ش ۱۳۳4 
نســبت با متوفی فرزند.4- فریبا زارع به ش ش 4۳۳۹۵ نسبت با متوفی فرزند.۵-
مریم اسحقیان  درچه  به ش ش ۹۳۱ نســبت با متوفی فرزند.6- نسرین اسحقیان 
درچه  به ش ش ۱۸۵ نســبت با متوفی فرزند. 7- قاسمعلی اسحقیان درچه  به ش 

ش ۹۵ نسبت با متوفی همسر  ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید 
تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۵4 شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۲۹۸۲

رونوشت آگهی حصروراثت

پیمــان دادخواه  ، داراي شناســنامه شــماره ۲۱ به شــرح دادخواســت به کلاســه 
۳۸6/۹۸ ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نمــوده و چنین توضیح 
داده که شــادروا ن محمــد دادخــواه بشناســنامه ۲۱ درتاریــخ ۱/۱6 / ۹۸ اقامتگاه 
دائمي خود بــدرود زندگــي گفته ورثه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت به 

۳ پسر  و۱ همسر به اسامي: 
۱- احسان دادخواه  به ش ش ۲۱۳6  نسبت با متوفی فرزند .

۲-  پیمان دادخواه  به ش ش ۱۰64۵  نسبت با متوفی فرزند .
۳-   کیوان دادخواه  به ش ش ۱۲7۳۱4۲4۲۱  نسبت با متوفی فرزند .
4-لیلا سلیمانی تقی آبادی به ش ش ۲۱۵۲  نسبت با متوفی همسر  .

ولاغیر.
اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي

 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰  شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۱۹۲۹

رونوشت آگهی حصروراثت
زهرا زینلی، داراي شناسنامه شماره ۱4 به شــرح دادخواست به کلاسه ۳۹۱/۹۸ 
ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان رضا علی زیلی بشناسنامه 67 درتاریخ ۹7/۳/۲۱ اقامتگاه دائمي خود بدرود 
زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به ۲ پسر  و 4 دختر و  همسر  

به اسامي: 
۱-  علی اصغر زینلی  به ش ش ۱۹ نســبت با متوفی فرزنــد.۲- حمیدرض زینلی 
به ش ش ۲۹ نســبت با متوفی فرزند.۳- زهرا زینلی درچه به ش ش ۱4 نسبت با 
متوفی فرزند.4- فاطمه زینلی به ش ش ۲6 نسبت با متوفی فرزند.۵-اعظم زینلی 
به ش ش ۹ نســبت با متوفی فرزند.6-مریم به ش ش ۱۲ نســبت با متوفی فرزند. 

7-  معصومه شفیعی علویجه  به ش ش 6 نسبت با متوفی همسر.
  ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید 
تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۲۹7۱

رونوشت آگهی حصروراثت
رضا فتاحی دهکردی، داراي شناسنامه شــماره ۲۵۹ به شرح دادخواست به کلاسه ۳۸۹/۹۸ 
ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان 
حفیظ اله فتاحی دهکردی بشناســنامه ۱۹ درتاریخ ۹7/۱۲/۲۰ اقامتــگاه دائمي خود بدرود 

زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به ۵ پسر ، 4دختر  و همسربه اسامي: 
۱- رضا فتاحی دهکــردی   به ش ش ۲۵۹ نســبت با متوفی فرزند.۲-عبدالرســول فتاحی 
دهکردی به ش ش ۲6۵۱ نسبت با متوفی فرزند.۳- حســن فتاحی دهکردی به ش ش ۹4 

نسبت با متوفی فرزند.4-محمد فتاحی دهکردی به ش ش 4۵7۲ نسبت با متوفی فرزند.
۵- حسین فتاحی دهکردی به ش ش ۱۳۹4 نسبت با متوفی فرزند.6- زهره فتاحی دهکردی 
به ش ش ۱۹4 نســبت با متوفی فرزند. 7-  صدیقه فتاحی دهکردی به ش ش ۱۰6۱ نسبت 
با متوفی فرزند. ۸- زهرا فتاحی دهکردی به ش ش ۱۸۱۲ نســبت با متوفی فرزند ۹- سعیده 
فتاحی دهکردی  به ش ش ۱۵۱۵ نســبت با متوفی فرزند ۱۰-عــزت هرمزنیا به ش ش ۱۳ 

نسبت با متوفی همسر ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۲۹۳۵

رونوشت آگهی حصروراثت

میرزا حسین حسینی با وکالت آقای بیات مهدی ، داراي شناسنامه شماره 7۵۹۳۵۵ به 
شرح دادخواست به کلاسه ۳4۰۲/۹7 ح ۵4  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت 
نموده و چنین توضیح داده که شادروان محمدعلی حســینی  بشناسنامه ۹۹۰۸۹۱4  
درتاریخ ۹7/۵/6 اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفوت آن مرحوم 

منحصراست به 4 برادر و ۱ خواهر   به اسامي: 
۱- علیمدد حسینی  به ش ش ۵۵۰۸۳۵۳۰۱۰۹۹  نسبت با متوفی برادر .

۲-   میرزاحسین حسینی  به ش ش 7۵۹۳۵۵  نسبت با متوفی برادر.
۳-  اسحاق حسینی  به ش ش ۹۵۸۰۵۰۵7  نسبت با متوفی برادر.

4-  محمدحسین حسینی  به ش ش 4۰۳۳6۳۰۰6۵۱  نسبت با متوفی برادر.
۵-  گلناز حسینی به ش ش 4۰۳46۵۰۰777  نسبت با متوفی خواهر.

 ولاغیر.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه ۵4  شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۲۹۸۱

رونوشت آگهی حصروراثت

یولند الکسیان، داراي  شماره شناسنامه  4۳۹۰۱  به شرح دادخواست به کلاسه 4۰۲/۹۸ ح 
۵4  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان اراطون 
الکسیان ) مسیحی ( به شماره ا شناسنامه  ۳۲  درتاریخ ۹7/6/۱7 اقامتگاه دائمي خود بدرود 

زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به۱ پسر ، ۱ دختر و ۱ همسر به اسامي: 
۱- هاروی الکسیان   به ش ش 7۹۵  نسبت با متوفی فرزند) پسر(.

۲-  یولند الکسیان  به ش ش 4۳۹۰۱   نسبت با متوفی  فرزند) دختر( .
۳-یوژن داود فرزند ژاردن به  ش ش ۹6۱ نسبت با متوفی همسر.

ولاغیر.اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف 

یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۵4  شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۲664

رونوشت آگهی حصروراثت

غلام حسین جابرزاده، داراي  شماره شناسنامه  ۱۲7۰67۳۳۹4  به شرح دادخواست به کلاسه 
۳۸۸/۹۸ ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان جعفر جابرزاده  به شماره ا شناسنامه  4۲  درتاریخ ۹۸/۱/۲۹ اقامتگاه دائمي خود بدرود 

زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به۱ پسر ، ۱ دختر و ۱ همسر به اسامي: 
۱-  غلام حسین جابرزاده   به ش ش ۱۲7۰67۳۳۹4  نسبت با متوفی فرزند) پسر(.

۲-   فاطمه جابرزاده به ش ش ۱۲7۱۹64۱۲۰   نسبت با متوفی  فرزند) دختر( .
۳- زهره جابری پوده  به  ش ش ۵۱7  نسبت با متوفی همسر.

ولاغیر.اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف 

یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰  شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۲۸۸۳

رونوشت آگهی حصروراثت

الهــه زارعــی خوابجانــی، داراي شناســنامه شــماره ۱۳7۵ بــه شــرح دادخواســت 
بــه کلاســه ۳۰6/۹۸ ح ۵4  از ایــن شــورا درخواســت گواهــي حصروراثت نمــوده و 
چنین توضیــح داده که شــادروا ن علی ناعــم اصفهانــی بشناســنامه 6۸76 درتاریخ

۱۰/۱7/ ۹7 اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست 
به۱ پسر ، ۱ دختر و ۱ همسر  به اسامي: 

۱-  محمدصالح ناعم اصفهانی  به ش ش ۱۲7۳۹۹6۲۹۱  نسبت با متوفی فرزند .
۲-   فاطمه ناعم اصفهانی   به ش ش ۱۲7۳۲۵۲4۳۸   نسبت با متوفی فرزند .

۳-   الهه زارعی خوابجانی   به ش ش ۱۳7۵   نسبت با متوفی همسر .
ولاغیر اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي

 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۵4  شوراي حل اختلاف. م الف/44۳6۸۹

رونوشت آگهی حصروراثت
ســید محمد منجمی، داراي شناســنامه شــماره ۳۳۰ به شــرح دادخواســت به کلاسه 
4۰6/۹۸ ح ۵4  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان صدیقه بیگم حسن الحسینی بشناسنامه 4۹۲۱  درتاریخ ۹4/۱۱/۱ اقامتگاه دائمي 
خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به ۱ پسر و ۱ دختر  به اسامي: 

۱-    سیدمحمد منجمی    به ش ش ۳۳۰  نسبت با متوفی فرزند.
۲-  آغازهرا منجمی  به ش ش ۱46   نسبت با متوفی  فرزند .

ولاغیر.اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف 

یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه ۵4 شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۲۹۱۹

رونوشت آگهی حصروراثت

محسن حاجی میرزائی سرشبادرانی ، داراي شناسنامه شماره 6۲۳ به شرح دادخواست 
به کلاســه ۳۹۰/۹۸ ح ۱۰  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شادروان نصراله حاجی میرزائی سرشــبادرانی بشناسنامه ۲  درتاریخ 
۹۸/۲/4 اقامتــگاه دائمــي خود بــدرود زندگي گفته ورثــه حین الفــوت آن مرحوم 

منحصراست به ۳ پسر٬ ۲ دختر  و۱  همسر  به اسامي: 
۱- محسن حاجی میرزائی سرشبادرانی به ش ش 6۲۳  نسبت با متوفی فرزند.
۲-  حجت حاجی میرزائی سرشبادرانی به ش ش 7۰۹  نسبت با متوفی فرزند.
۳-  محمد حاجی میرزائی سرشبادرانی به ش ش ۲۰  نسبت با متوفی فرزند.

4- ام البنین حاجی میرزائی سرشبادرانی به ش ش ۲۰  نسبت با متوفی فرزند.
۵- طیبه حاجی میرزائی سرشبادرانی  به ش ش ۲  نسبت با متوفی فرزند.

6-  اشرف حاجی میرزائی سرشبادرانی  به ش ش ۳۸۹ نسبت با متوفی همسر.
 ولاغیر.اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي 
نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه ۱۰  شوراي حل اختلاف. م الف/4۵۲۹۵4



دهه های ۸۰ و ۹۰ میلادی با اوج اصلاحات بازار محور در نظام سلامت شناخته 
می شوند. یکی از کشورهایی که برای رسیدن به اهدافی چون افزایش رقابت میان 
تامین کنندگان، کاهش هزینه ها، افزایش کارایی و کیفیت و نوآوری و پاسخگویی 
تلاش کرد برخی سازوکارهای بازار را وارد نظام ملی سلامت خود کند، انگلستان 
 quasi( بود. انگلستان سیاست هایی را تحت عنوان سیاست های شبه بازار

market( یا داخلی )internal( در پیش گرفت.
مرحله اول اصلاحات بین سال های ۱۹۸۹ تا ۱۹۹7 اتفاق افتاد و مرحله بعدی در 

سال ۲۰۰۲ بود. در هر دو دوره اصلاحات ۳ هدف اصلی داشت:
اول: اصلاح تقاضا )تغییرات متمرکز بر تقاضا یا خرید خدمات سلامت توسط مردم 

یا سازمان ها(
دوم: اصلاح تامین )تغییرات متمرکز بر  تامین و سازماندهی خدمات سلامت(

سوم: اصلاحات نظام پرداخت )تغییرات مربوط به تراکنش های پولی(
بررتون و واسوداون )۲۰۱۰( در یک مطالعه مروری پیامدهای این سیاست ها را 
بررسی کرده اند. طبق مطالعات انجام شده تاثیر این سیاست ها بر کیفیت خدمات 
ضد و نقیض است. از یکسو زمان انتظار کاهش یافته، دسترسی به خدمات افزایش 
یافته و کارایی تامین کنندگان بهتر شده است. از سوی دیگر مواردی همچون 
افزایش هزینه ها و نظارت ضعیف سیاست های بازار محور را زیر سوال برده اند.  با 
این وجود این سیاست ها تاثیر زیادی روی فرهنگ نظام ملی سلامت در انگلستان 
داشته اند. به خصوص ورود مقوله رقابت میان تامین کننده ها منجر به افزایش 

آگاهی نسبت به هزینه ها، کارایی و پاسخگویی شده است. 
این اصلاحات نتوانسته پیامدهای مثبتی که اقتصاد کلاسیک برای بازار آزاد 
برمی شمارد به ارمغان بیاورد. در نتیجه اهداف اولیه شامل افزایش پاسخگویی 
تامین کنندگان، کاهش چشمگیر هزینه ها و نوآری در خدمات رسانی در عمل 
رخ نداده است. برخی پژوهشگران معتقدند علت این امر فقدان بازار آزاد در شکل 
کامل و ایده آل خودش است که به دلیل دخالت های سیاسی، خریداران ضعیف، 
موانع ورود و خروج و فقدان سیاست های پایدار  شکل نگرفته است.  در نهایت 
بررتون و واسوداون معتقدند نظام ملی سلامت در انگلستان در وضعیت باخت 
- باخت قرار گرفته است و در آن هم باید هزینه های اضافی که رقابت تحمیل 

می کند را متحمل شود و هم از مزایای آن برخوردار نمی شود.

دکتــر کلانتــری، رییــس 
ســازمان حفاظــت محیط 
پیرامون  نکاتــی  زیســت، 
در  گاوخونــی  تــالاب 
خبرگزاری ها منتشــر کرد.

بخشــی از این متن به قرار  
زیر است: 

" زاینده رود از وســط شــهر اصفهان و زمین های 
کشــاورزی شــرق عبور می کند و بــه همین دلیل 
اگر حقابه گاوخونی در بســتر آن جاری شود در پی 

برداشت های غیر قانونی به گاوخونی نمی رسد".
در طــول تاریخ هیچــگاه رهاســازی ۱۷۶ میلیون 
متر مکعب باعث رســیدن همان مقدار آب به تالاب 
گاوخونی نشده است و نخواهد شد، این یک واقعیت 

علمی است.  
مطالعات نشان می دهد ســکونتگاه ها و کشاورزی 
عمدتا در کنار آب ها شــکل گرفته و بنابراین عبور 
زاینده رود از وســط اصفهان و زمین های شرق امر 
عجیبی نیست، قابل ذکر اســت زاینده رود علاوه بر 
عبور از اصفهان با پروژه های انتقال آب به شــهرها و 

اراضی باغی زراعی دیگر نیز رسانده شده است. 
برداشــت های غیر قانونی باید مشــخص شود و به 
علاوه به الگوی توسعه مبتنی بر آب در نقاط مختلف 

کشــور و از جمله حوضه زاینده رود انتقاد داریم و از 
سازمان حفاظت محیط زیست انتظار داریم با توجه 
به جایگاه قانونی خود و برای شــروع از سال ۹۲، بر 
اساس مصوبه شــورای عالی آب، هرگونه بارگذاری 
جدید بر زاینده رود را در اســتان هــای چهارمحال 
و بختیاری و اصفهان معرفی نمــوده و اقدام لازم را 

انجام دهد.
   با توجه بــه روش های علمی موجــود، این کار به 

راحتی و به دور از  استنباط ها قابل انجام است. 
در شــرایطی که بحران ســیل های ۹۸ آسیب های 
زیادی به هموطنانمان عزیزمان  وارد نموده اســت، 
شایسته نیســت به ســادگی از کنار آسیب دیدگان  

خشکسالی سال های گذشته بگذریم.
  درحالی که امســال یکی از بی سابقه ترین بارش ها 
را در  سرچشــمه های زاینده رود داشته ایم و فرایند 
ذوب برف ها نیز واقع شده، هنوز بخش قابل توجهی 
از سد زاینده رود خالی اســت و البته دیگر مطمئن 
هستیم این سد در وسط اصفهان یا کشاورزی شرق 

نیست‼
اعتقــاد داریم با همــت مردم، مســئولان محترم و 
متخصصان میتوانیم از مشکلات آبی عبور کنیم اما 
بهتر است به رویکرد "حل مسئله"  بیش از "توجیه 

مسئله" توجه کنیم. 

  مصطفی داننده
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زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرایی: نوسان

 چاپ: آینده

 آدرس: اصفهان، خیابان دانشگاه کوچه شماره ۵ 
ساختمان مرکز آموزش بازرگانی

 صندوق پستی: ۸۱۵۸۹۸۱۸6۵
 تلفن: ۰۳۱-۳۲6۱7۸۵۹

 توزیع:آرمان پخش

حمیدرضا دهقانی نیا، سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام کرد که رجیستری 
موبایل وارداتی از طریق مسافری از اول خردادماه لغو نخواهد شد؛ بلکه تنها برای مسافران 
واقعی قابل اجراست؛ چرا که نمی خواهیم بستری برای قاچاق گوشی تلفن همراه حتی به 
صورت قانونی باز شود. به گفته وی به هیچ وجه موافق لغو شدن رجیستری موبایل وارداتی 
از طریق مسافری نیستیم و مقرر شده تا از این تاریخ )اول خرداد ماه( تنها مسافران واقعی 

بتوانند نسبت به رجیستر کردن گوشی  اقدام کنند.. 

محمدحسن متولی زاده، مدیرعامل شرکت توانیر با اشاره به طرح های تشویقی وزارت نیرو 
برای کاهش میزان مصرف برق در ایام تابستان، گفت: در صورت صرفه جویی ۱۰ درصدی 
در میزان برق مصرفی، ۲۰ تا ۳۰ درصد از مبلغ صورتحساب کاهش می یابد. وی افزود: 
مقرر شده است تا از ابتدای خردادماه تنها برای مشترکان پرمصرف خانگی ۱6 درصد به 
این رقم افزوده شود. این دسته از مشترکان در صورتی که مصرف خود را کاهش دهند به 

میزان مصرف کاهش یافته بر اساس آن منطقه از تشویق برخوردار خواهند شد.

چگونهصورتحساببرقراکاهشدهیم؟رجیستریموبایلمسافریلغونمیشود

شهوت خرید کردن

تبعات ورود بازار به
نظام ملی سلامت در انگلستان

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

هرکس آبروی مؤمنی را حفظ کند، بدون 
تردید بهشت بر او واجب شود. 

 توسعه

ادامه...

 گاوخونی
 بازار
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نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید  info@eghtesadbazar. ir

"حل مسئله"  به جای "توجیه مسئله"

نگاره
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شایعه ای در شهر پچید که بنزین گران 
می شود، بخشی از مردم به پمپ بنزین  ها 
هجوم بردند تا باک خودروی خود را از 
بنزین هزار تومانی پر کنند. حتی آنهایی 
که تازه بنزین زده بودند هم به صف کسانی 
پیوستند که باک های خالی داشتند. ۵ لیتر 
بنزین هزار تومانی هم برای خیلی ها ارزش 
مند بود. دیروز بخشی از مردم به مثابه 
تشنگانی بودند که در بیابان سرابی دیده و 

دوان دوان به سوی او حرکت کرده بودند.
این اولین باری نبود که ما ایرانی ها از ترس 
گران شدن، صف کشیدیم و تا جایی که 
توان داشتیم خریدیم. حکایت تلخی است 
اما باید قبول کرد، بسیاری از ما نگران آینده 

خود هستیم.
ما فکر می کنیم اگر نخریم، کلاه بزرگی 
به سرمان رفته است. پر کردن یک باک 
بنزین هزار تومانی مساوی به آرامش است 
و حس اینکه خدا رو شکر، سرم کلاه نرفت. 
بله، این رفتار ما باعث می شود، کسانی که 
می خواهند کالایی را به جامعه بدهند یا 
روی دست شان باد کرده است با یک شایعه 

گرانی، به راحتی بفروشند و سود ببرند.
پوشک  یادتان هست. گران شد و خبر گران 
شدن بیشترش هم دست به دست شد. 
آنهایی که بچه داشتند تمام داروخانه های 
شهر را گز کردند تا پوشک بخرند و دپو 
کنند. این حرص ما برای خرید کردن در 
زمانه گرانی تنها و تنها به ضررماست. آنها 
که می فروشند سود می کنند و جیب ما 
خالی می شود. فروشنده ای که کالای گران 
می فروشد و می بیند که مردم می خرند، 
دیگر به فکر پایین آمدن قیمت ها نمی افتد 

و سود زیاد زیر دندانش مزه می کند.
خودروسازها را ببینید؛ پرایدی که حدود 
7 سال پیش 7 میلیون تومان بود، ۵۰ 
میلیون می فروشند و مردم هم می خرند. 
انتظار داشت چشم  آنها می شود  از  آیا 
خود را به سودی اینچنین ببندند؟ تقریبا 
همه از قیمت ها شاکی هستیم و صدای وا 
اسفای مان گوش فلک را کر کرده است اما 

می خریم چون نگران آینده هستیم.
در این شرایط چه باید کرد؟ در گام اول 
مسؤولان کشور باید شرایطی را فراهم کنند 
که مردم احساس آرامش داشته باشند و از 
آینده خود مطمئن شوند. متاسفانه مردم این 
روزها از فردای خود اطمینان ندارند چه برسد 
به ماه و سال ! آینده مه آلود، باعث می شود 
همه تنها جلوی پای خود را ببیند و کاری 
به ده ها کیلومتر آن طرف تر نداشته باشند.
گام دوم خود مردم هستند. ما باید عطش 
خرید را در خود کم کنیم و زندگی کردن در 

زمانه گرانی را یاد بگیریم. 
خیلی از کالاهایی که گران است شاید 
چندان مورد نیاز ما نباشد، آنها را نخریم. 
برخی کالاها اساسی است و گاهی مردم 
مجبور به خرید می شوند اما برخی خریدها 
واقعا ضروری نیست و مشکلی در زندگی کا 

ایجاد نمی کند.
از این شهوت خرید کردن دست بکشیم 
تا حداقل در زمانی که به نظر می رسد 
اوضاع  کردن  درست  قدرت  مسؤولین 
کشور را ندارند، خودمان باری از دوش مان 

برداریم.

  پیام پورفلاح

در خبرها آمده است که ریاست سازمان حج در حال مذاکره با مقامات 
عربستان سعودی برای ارسال گوسفندهای قربانی حجاج ایرانی در 
آیین سالیانه ی حج تمتع است. با توجه به تعداد حجاج یک میلیون 
و 4۰۰ هزار نفری، و واجب بودن قربانی کردن گوسفندی به ازای هر 
نفر، میزان قابل توجهی از لاشه ی شرعی ذبح شده ی گوشت گوسفند 
بدست می آید که از طریق سازمان همکاری اسلامی، اولویت کشورهای 

محرومی چون  کشورهای آفریقایی شناسایی و در میان آن ها توزیع 
می شود. عملی شایسته و ارزشمند در جهت تامین نیازهای فقرا. 

به درخواست سازمان حج برای دریافت لاشه ی گوسفندهای قربانی 
حجاج، علی القاعده، توجه خواهد شد. بنابراین، به میزان ۸۰ هزار زائر 
ایرانی، انتظار می رود که ۸۰ هزار لاشه ی گوسفند از این طریق وارد 
بشود. اگر هر لاشه ای به طور متوسط برابر ۵۰ کیلو باشد، وزن این 

تعداد، می شود 4 هزار تن. میزان واردات لاشه ی گوسفند در سال ۱۳۹7 
حدود ۳6 هزار تن بوده است. ۹۸ هزار تن نیز گوشت گوساله وارد شد. به 
این حساب، با عملیاتی شدن درخواست سازمان حج، حدود ۱۱ درصد 

از واردات لاشه ی گوسفند از این طریق قابل تامین است.  
با توجه به شرایط اقتصادی کشور و افزایش شدید قیمت گوشت قرمز، 
به نحوی که مصرف در حد استاندارد آن برای بخش قابل توجهی از 
هموطنان به آرزویی دست نیافتنی تبدیل شده است، این اقدام می تواند 
تاثیری کوچک بر تنظیم بازار بگذارد.  امّا، اگر کشور ایران را با توجه به  
امکانات مختلف و ظرفیت های عظیم بالقوه در اختیارش، به عنوان 
کشوری در نظر بگیریم که دارای استطاعت مالی است، در این صورت، 
تقاضا برای ارسال گوسفندهای قربانی شده، حکم گوسفند نذری فردی 
را پیدا می کند که به جای در اختیار دیگران قرار دادن آن، خود مصرف 
می کند. اگر، چنان نیازمند است که توانایی بخشش آن را ندارد، در 
این صورت نذری به این صورت بی معناست. اگر توانایی دارد، در این 

صورت، مصرف شخصی آن توجیه اخلاقی ندارد. 
مساله چیست؟ اصل مساله عبارت است از عقب ماندگی تمدنی اقتصاد 
ایران از قافله ی تحولات اقتصاد جهانی که موجب بروز شکاف تاریخی 
میان سطح رفاه هموطنان با شهروندان کشورهای دیگری چون ترکیه 
و عربستان و امارات و کویت و مالزی شده است. این عقب ماندگی، در 
شرایط عادی که همراه با ثبات سیاسی است، تا حد زیادی از طریق 
واردات و کنترل بازار ارز، قابل پوشش است. در شرایط پرتنشی چون 
شرایط امروز که قیمت گوشت گوسفند به حدود ۲۰۰ هزار تومان در 
هر کیلو رسیده است، آثار خود را بروز می دهد و چنین درخواست هایی 

مطرح می شود که از نظر حیثیتی در شان جامعه ی ایران نیست.  

از اسطاعت مالی تا فقر اقتصادی

افغان ها برایمان تامین می کنند!

تجارت

امروز میزبان یک تاجر افغانی بودم؛ بحث تحریم شد!، گفت 
شما هر کالای تحریمی رو که لازم داشته باشید ما براتون 
تامین می کنیم؛ فقط مشکل ورود به داخل ایران است که 

دولت شما اجازه ورود نمیده!
جالبه می گفت، آمریکا سیمان ایران رو تو افغانستان تحریم 
کرده، ما لب مرز روزانه ۱۰۰ تریلی سیمان از ایران میخریم، 
همونجا کیسه با مارک پاکستان میزنیم ، به خود آمریکایی ها 

می فروشیم. 

قیمت مواد ما نسبت به قبل عید تقریبا دو برابر شد.
به بازرگان می گم چرا جنس نمیاری، میگه چند کانتینر تو 

گمرک دارم اجازه ترخیص نمیدن، اذیت میکنن.
بحث قاچاق بنزین شد)اونجا لیتری یک دلار است(؛ گفت 
مامور لب مرز روزانه دو صد میلیون می گیرن که بنزین از 

مرز رد بشه . 
خیلی از فساد تو کشور ما انتقاد کرد، راستش خیلی خجالت 
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  علیرضا ناطقی

 ادامه از صفحه از  ۵ 
شــاکی دیگری که به دادگاه مراجعه می نماید، ناگزیر است تا صدور حکم 
شایســته دادگاه در انتظار بماند، لذا هر حرکت دیگری جدای از این مقوله 
می تواند به روند رسیدگی شکایت خدشه وارد نماید، لذا دوستداران میراث 
فرهنگی و حتی مسئولان در مناطقی همچون زواره در شهرستان اردستان 
جهت حمایت از میراث فرهنگی می توانند این اداره کل را در تسریع در روند 
رسیدگی به پرونده و صدور رای شایســته در مراحل بدوی و تجدید نظر با 

مراجعه به قضات محترم پرونده یاری رسانی نمایند.
همچنین در این گزارش درباره برخی مجموعه ها همانند چهارباغ نیز اشاره 
شده؛ آیا در اینجا فراموش شده که با نظارت میراث چندین آبراهه تاریخی 
در این مجموعه طی سالهای ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۵ کشــف شده و با هزینه های 
هنگفت احیاء شده و یا کف فرش های محور میانی چهارباغ در چندین نقطه 
کاوش شده و یا اینکه آب نماهای این محور از ابتدا تا انتها تماما بازشناسی 
و در حال احیاء شدن می باشــد و یا اینکه با تلاش های میراث و همت سایر 
مســئولین پایه های کاخ جهان نما در محور چهارباغ باهزینه های سنگین 

کاوش و کشف گردید. 
همچنین هم اکنون مدت مدیدی اســت ادامه فعالیت های عمرانی در کوه 
صفه و محور تاریخی قلعه شاه دژ به طور کامل متوقف شده است و یا اینکه 
پس از توضیحات مفصل و کارشناســی که حداقل به مدت یک سال و نیم 
جهت تنویر افکار عمومی توسط این اداره کل به صورت مفصل در همه رسانه 
ها ارائه شده هنوز در این گزارش حفاظهای پل تاریخی ۳۳ پل، حصار خوانده 
می شــود؟؟؟ و یا اینکه گزارش های کاملی که از چگونگی احداث گذرآقا 
نورالله در طی چند ماه گذشته ارائه شــده هنوز هم در این گزارش این گذر 
با نام خیابان ارائه می شود؟؟؟ و این در حالی است که ادامه فعالیت های این 

گذر هم اکنون به طور کامل با تلاشهای این اداره کل متوقف شده است.
با تمام این تفاصیل همگی مــا معتقدیم هرگونه تحلیل و تفســیر درباره 
عملکرد یک مجموعه نه تنها محدود کننده فعالیتهای آن مجموعه بشمار 
نمی رود، بلکه در بسیاری از اوقات این نظرات می تواند حتی نقش مهمی در 

بهبود عملکرد همگی ما داشته باشد.
کما اینکه همگی ما در اداره کل میراث فرهنگی اســتان اصفهان به نیکی 
آگاهیم که تنها خداوند متعال و انسان های برگزیده اش عاری از هرگونه خطا 
و اشتباهند و مجموعه کارشناســی این اداره کل نیز از این مقوله مستثنی 
نیست . لذا هرگونه نقد منصفانه که توام با آگاهی بوده و در عین حال با توجه 
به احاطه نقادان به تمامی ابعاد آن موضوع همراه باشد می تواند به صیانت از 

میراث گران سنگ فرهنگی دیار نصف جهان بینجامد. 

روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی استان اصفهان


